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Vážení členové,

letošní rok byl z hlediska mensovního života velmi aktivní. Prohlédneme-li si mensovní 
kalendář letošního, téměř již uplynulého roku, najdeme v něm mnoho akcí. Vzpomeňme 
alespoň na několik z nich.

Největšími akcemi pro české členy a příznivce Mensy bylo jarní a podzimní celostátní setkání 
– děkujeme místním skupinám Prostějov a Ostrava a všem zapojeným dobrovolníkům za 
jejich realizaci.

Největší akcí určenou pro naše dobrovolníky byl Víkend dobrovolníků – děkujeme 
organizátorům, kteří zajistili jeho realizaci a hladký průběh.

Není zde prostor vyjmenovat všechny akce, které nám letošní rok přinesl. Bylo zde mnoho 
akcí vzdělávacího rázu, příměstské tábory, pobytové tábory pro děti a juniory, exkurze, 
přednášky, výlety a jiné zájmové činnosti pro menší či velké skupiny členů a příznivců Mensy. 
Žádná z těchto akcí by ale nevznikla nebýt našich dobrovolníků a jejich úsilí. Děkujeme všem 
kdo se na tvorbě mensovního života podíleli.

Naše poděkování patří i členům všech mensovních orgánů, našim administrativním 
pracovníkům a všem kdo zajišťují hladký a často neviditelný chod soukolí, který nazýváme 
mensovní administrativa. Děkujeme vám.

Ke konci roku vám všem přeji krásné prožití vánočních svátků a šťastné vykročení do dalšího 
roku, který jak doufám, bude naším dalším společným rokem mensovním.

Martin Sedláček
martin.sedlacek@mensa.cz

+420 602 392 662
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Vlašánek, Stanislav Wolf.

| 2-3 |

Slovo předsedy 

Editorial
| 4 |
Členské příspěvky na rok 
2024

| 5 |
Co se stane s mým 
členským příspěvkem

| 6 |

Prof. Bohdan 
Pomahač převzal 
Čestné uznání

| 7 |

Logická olympiáda 
2023 – krajská kola
| 13 |

30 let existence 
Mensa gymnázia



| 3 |

O
bs
ah

Vážení čtenáři,

vítejte u prosincového čísla časopisu Mensa.

Poslední měsíce byly nabité aktivitami – stejně jako každoročně patří závěr roku Logické 
olympiádě (která letos pokořila hranici 100 tisíc soutěžících!), a na následujících stránkách 
tak najdete reportáže a fotografie z krajských kol, která se konala 3. listopadu. Naopak na 
reportáž z finále si tentokrát kvůli termínu konání výjimečně budete muset počkat až do 
příštího čísla. 

Nemusíte se ale bát, že by kvůli tomu nebylo o čem číst – Mensa v posledních měsících 
rozhodně nespala. Mensa gymnázium slavilo 30 let své existence, mensané z celé republiky 
se sjeli na podzimní celostátní setkání v Ostravě, v rámci Víkendu SIGů se odehrála řada 
zajímavých akcí v režii jednotlivých zájmových skupin... Reportáže z těchto i dalších akcí 
najdete v rubrice Reakce na akce.

Nad tématem udržitelnosti se pak budete moct zamyslet u dalšího dílu Mensantropa, 
načerpat inspiraci na aktivity pro nadané děti budete moct v článku z LogIQ klubu Klatovy, 
pocítit hrdost budete moct u článku o velkém filmařském úspěchu nadaných studentů z Klubu 
nadaných dětí při ZŠ Englišova v Opavě a na závěr si budete moct lehce zaluštit v Bystřílně.

Přeji vám příjemné čtení, krásné svátky s optimálním množstvím sněhu podle vašich plánů 
a spoustu mensovních zážitků, o kterých stojí za to psát, i v příštím roce.

Zuzana Kořínková
zuzana.korinkova@mensa.cz

+420 776 288 979
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Sleva 200 Kč při včasné platbě 
Změna v rodinném členství

Číslo účtu: 2801689708/2010
Variabilní symbol (VS): vaše členské číslo

následujícím členům za jejich příspěvek: Ing. Libor 
Adamec, Ph.D., Ing. Michal Augustin, Ing. Josef 
Bednařík, Michal Budka, Petr Faltus, Zdeněk 
Havrlík, Adam Kolář, Ing. Miroslav Kolc, Ing. Hana 
Kotinová, Jan Koupil, Ing. Michaela Kovářová, Jan 
Kracík, RNDr. Zlata Kubů, Ing. Vladimír Levinský, 
Ph.D., Jiří Martínek, Ing. Richard Pavlica, Ing. Jan 
Pinta, MBA, RNDr. Vladimír Příbramský, MUDr. 
Miloslav Skřivánek, Daniel Smolík, Mgr. Zdeněk 
Sovadina, Drahomír Šachta, Mgr. Ing. Lenka 
Šíšová, Ing. Ondřej Švík, Pavel Tempír, MUDr. 
Jana Trčková, Ing. René Vápeník, Ing. Evžen 
Varadínek a Ing. Luděk Zákravský.

Dar Mense spojený 
s doživotním členstvím
Pokud je pro vás poslání Mensy opravdu důležité, 
můžete se stát členy na celý život. Získáte tak 
speciální místo v  naší historii, a  především dáte 
Mense Česko možnost výrazně investovat do 
budoucnosti a  rozvoje nadaných dětí. Dar má 
výhody zlatého členství, platí ale pouze jako 
členský příspěvek pro jednu osobu, případně pro 
nezletilé děti v rodině.

Veškeré vaše dotazy ráda zodpoví Zuzana 
Poláková na sekretarka@mensa.cz.

Co vám členství přinese
Vstupte do světa aktivního členství v  Mense! 
Zúčastněte se akcí, které vám otevřou nové 
obzory a umožní vám setkávat se s inspirativními 
lidmi. Nebo se staňte součástí našeho nadšeného 
týmu a  rozšiřte si svůj potenciál na organizaci 
nejrůznějších aktivit pro nadané děti i dospělé.

To, do jaké míry se zapojíte, jakou roli si určíte 
a jaké aktivity si vyberete, je ale zcela na vás. Jako 
člen máte řadu výhod, bez ohledu na to, jestli jste 
aktivní účastník akcí, aktivní dobrovolník, nebo 
podporovatel Mensy, který se sice jejího fungování 
aktivně neúčastní, ale přesto rád zůstává součástí 
mensovní komunity a svými příspěvky její aktivity 
podporuje.

- Poukaz na bezplatné testování získáte každý 
rok a můžete ho věnovat komukoli ve svém okolí.

- E-mailová schránka na Gmailu ve tvaru jmeno.
prijmeni@mensa.cz má neomezenou kapacitu 
a úložiště na Google Disku.

- Předplatné časopisu Mensa vám poskytuje 
pravidelně přísun zajímavých článků, rozhovorů 
a informací z mensovního dění.

- Slevy a  výhody u  spřátelených firem  – jejich 
seznam najdete po přihlášení do intranetu v menu 
„členové/výhody“.

Členské příspěvky na rok 2024
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Pro rok 2024 schválila Rada Mensy úpravu členských příspěvků.

Výše ročních členských příspěvků na rok 2024:
 900 Kč základní členský příspěvek

 550 Kč základní snížený členský příspěvek pro členy Dětské Mensy, studenty do 
26 let a seniory

 300 Kč dospělý ve společné domácnosti k základnímu členskému příspěvku

 150 Kč další dítě/student do 26 let ve společné domácnosti k základnímu 
členskému příspěvku

 50 Kč třetí a další dítě/student do 26 let ve společné domácnosti k základnímu 
členskému příspěvku

 5 000 Kč zlaté roční členství

100 000 Kč dar Mense spojený s doživotním členstvím

Pokud vaše platba přijde na účet Mensy do 29. 2. 2024, pak člen či společná 
domácnost získá slevu 200 Kč za včasnou platbu. Společnou domácností se rozumí 
členové bydlící na stejné adrese.

Stejně jako v předchozích letech každý člen či členka nebo společná domácnost, kteří uhradí členské 
příspěvky včas, tj. do konce února 2024, dostanou kromě zmíněné slevy ještě další dárek – poukaz na 
testování IQ zdarma. Díky tomuto poukazu budete moci pozvat na testování jednu osobu dle svého 
vlastního výběru. Poukaz bude platit pro dospělé, studenty nebo děti ve věku od 5 let. Poukaz si 
vygenerujete od ledna 2024 do konce března 2024 v intranetu – v levém sloupečku menu je to volba 
„členové/výhody“.

Jako variabilní symbol platby používejte 
prosím vaše členské číslo, najdete ho 
na členském průkazu, případně na 
igelitovém přebalu časopisu. Pokud číslo 
neznáte, ráda vám ho vyhledám. Takové 
platby se přiřazují automaticky, všechny 
ostatní platby je potřeba párovat ručně. 
Členové Dětské Mensy použijí jako VS 
jen číslo bez „DM“. Členové, kteří platí za 
společnou domácnost, dají do VS jedno 
z členských čísel a ostatní členská čísla 
uvedou do poznámky.

Samozřejmě, že můžete také platit 
platební kartou na payments.mensa.cz 
nebo po přihlášení se do intranetu.

Zlaté roční členství
Zlaté roční členství je určeno pro ty z  vás, kteří 
chtějí aktivně podpořit Mensu a  její projekty 
především v  oblasti nadaných dětí. Jako 
poděkování získáte pamětní odznak Mensy Česko 
a  vaše jméno uvedeme v  seznamu partnerů 
Mensy Česko. Navíc budete moci zdarma získat 
100 ks mensovních vizitek a  dvě vstupenky na 
valnou hromadu. Zlaté členství platí i jako členský 
příspěvek pro společnou domácnost a v případě 
nových členů i  jako zápisné. Toto členství může 
být též netradičním dárkem.

Celkem 134 075 Kč z  příspěvků zlatých členů 
v  roce 2023 využila Mensa k  financování 
Logické olympiády na realizaci finále soutěže, 
a  to především na nákup cen pro vítěze 
soutěže. Rádi bychom srdečně poděkovali  

Valná hromada MS Liberec
Hana Kotinová

Brzy to budou již tři roky, co vznikla MS Liberec, zveme tedy mensany 
z  Libereckého kraje na valnou hromadu místní skupiny, která se 
bude konat 10.  ledna 2024 od 17:30 v  restauraci Kotelna v Liberci. 
Přihlašujte se na mensa.click/130.

Setkání a valná hromada
MS Ostrava Jiří Šmach

Místní skupina Ostrava vás srdečně zve na svou valnou hromadu v úterý 
6. února 2024, která se bude konat v termínu pravidelné schůzky místní 
skupiny v  Čajovně u  Sýkorova mostu. Schůzka začne standardně 
v 18:00 a na valné hromadě započne hlasování od 19:00 hod.



| 5 |

Co se stane s mým  
členským příspěvkem?
Jiří Rak

Při nahlédnutí do rozpočtu Mensy byste 
asi zpočátku nabyli dojmu, že členské 
příspěvky tvoří poměrně malou část jejích 
příjmů – například v roce 2022 činily asi 10 % 
všech příjmů (z toho dospělí členové 7,9 %, 
děti 1  % a  zbytek dárci, zlatí a  doživotní 
členové). Nenechte se ale zmást  – je to 
primárně proto, že na mnoha mensovních 
akcích se finančně podílejí sami účastníci 
a jejich příspěvek se v mensovním rozpočtu 
projeví jako příjem, byť je vzápětí vyvážený 
odpovídajícím výdajem na konkrétní 
akci a  Mense žádné prostředky navíc 
nepřináší – to je nejvýrazněji vidět například 
u zahraničních zájezdů. Na některé aktivity 
také přispívají dárci a sponzoři, případně na 
ně Mensa využívá možností dotačních titulů 
(to je případ např. Logické olympiády)  – 
takové akce ale opět končí ve výsledku na 
nule, protože všechny prostředky na akci 
určené se na ni také spotřebují.

Členské příspěvky sice nejsou jediným 
reálným příjmem Mensy  – další příjmy má 
například z poplatků za testování, z prodeje 
zboží na e-shopu nebo reklamního prostoru 
v  časopise  – ale pro její fungování jsou 
pořád zcela klíčové.

Určit úplně přesnou částku, která z každého 
členského příspěvku jde na tu či onu oblast 
činnosti, je komplikované – primárně proto, 
že každá kategorie členských příspěvků 
je v  jiné výši, a  do rozpočtu tedy přispívá 
jinou měrou. Rozlišujeme několik kategorií, 
do kterých příjmy spojené s  členskými 
příspěvky sdružujeme  – členský příspěvek 
dospělý a dětský, zlaté a doživotní členství, 
zápisné (u nových členů), dary Mense a také 
předplatné časopisu. Pojďme se ale alespoň 
orientačně podívat, na co je Mensa využila 
v roce 2022.

Mensa International 
a časopis
Naší mateřské Mense International 
odvádíme část z  vašich příspěvků jako 
povinný poplatek  – stejně jako všechny 
národní Mensy po celém světě. Konkrétní 
částka se odvíjí od počtu z počtu členů 
a činí 7 % z členských příspěvků. Do toho se 
ovšem nezapočítává předplatné časopisu.

Pravidelné vydávání mensovního časopisu 

je jednou z  podmínek, které Mensa 
International stanovuje pro fungování každé 
národní Mensy. Pro časopis (včetně ročenky) 
je hlavním zdrojem příjmu předplatné, které 
v  rámci příspěvku platíte. Nad jeho rámec 
má tato kapitola rozpočtu příjmy i z prodeje 
reklamního prostoru  – ty ale v  roce 2022 
činily jen 6,9 % z celkového příjmu kapitoly, 
bez předplatného od členů a  předplatitelů 
by tedy časopis a ročenka vůbec vycházet 
nemohly. 

Možná by vás zarazilo, že v některých letech 
(i v  roce 2022) vycházel rozpočet časopisu 
jako ztrátový, příjmy z  předplatného 
a  inzerce tedy nestačily na pokrytí všech 
nákladů a  byly doplněny z  jiných příjmů 
Mensy. Důvod je jednoduchý  – předplatné 
pokrývá přípravu, tisk a doručení časopisu 
pro členy, jenže tiskoviny se tradičně 
využívaly i při některých příležitostech jako 
propagační materiál. Právě tyto kusy navíc, 
které nešly do schránky členům, představují 
ony zvýšené náklady, které Mensa do 
propagace investovala ze svých dalších 
příjmů. Konkrétně v  roce 2022 přitom 
časopis spotřeboval o celkem cca 50 tis. Kč 
méně, než bylo v rozpočtu plánováno.

Projekty a akce
Akce a  projekty jsou jednou z  věcí, které  
dělají Mensu tím, čím je. Zaslouží si proto 
podporu.

Projektu Logické olympiády byly plně 
alokovány všechny dary a  příspěvky 
zlatých členů – v roce 2022 to bylo ve výši 
119 tisíc Kč. Asi není třeba vysvětlovat, jak 
s  nimi bylo v  projektu naloženo, to určitě 
najdete v jiném článku.

Ti z vás, kteří se pravidelně účastní setkání, 
ať už dětí anebo dospělých, vědí, že Mensa 
přispívá organizátorům setkání na úhradu 
účastnického poplatku. V roce 2022 jste tak 
přispěli 2,6 % z vašich příspěvků. Podobně 
přispívá členská základna i  mensovní 
konferenci, a to částkou 20 tis. Kč.

Z  členských příspěvků také financujeme 
příspěvky místním skupinám (MS) a SIGům. 
V  roce 2022 nečerpaly všechny skupiny 
a  SIGy, a  část peněz byla naopak využita 
z  předchozích let  – výdaje nakonec činily 
7,3 % (MS) a 12,6 % (SIG) z vašich příspěvků.

Administrativa
Administrativa znamená jednak podporu 
pro všechny akce, které se pod hlavičkou 
Mensy pořádají, dále pak administrativu 
ekonomiky a  administrativu spojenou 
s členskou základnou – ta slouží ke správě 
vašich příspěvků, evidenci členů a  všemu 
dalšímu, co s podporou a obsluhou členské 
základny souvisí. Tato činnost měla podíl 
5,6 % na výdajích spojených se členstvím.

Něco nás stojí výroba členských průkazů 
a  odznaky, které udělujeme dlouholetým 
členům. Na tyto výdaje jste v  roce 2022 
přispěli asi 2 % z vašich příspěvků.

Ostatní výdaje (celkem asi 26 %) související 
s  členskými příspěvky jsou různé  – 
přispíváte na provoz mensovní kanceláře, 
IT zajištění, pojištění, poštovné, nebo se 
třeba podílíte na poplatcích, které odvádíme 
bance nebo karetním společnostem. Něco 
nás stojí práce s  dobrovolníky, cestovné, 
výdaje spojené s  testováním a  výdaje 
spojené s  propagací Mensy. Tyto výdaje 
však rozeberu někdy v budoucnu v nějakém 
příštím článku.

Mensa jakožto nezisková organizace nemá 
primárně za cíl generovat zisk – snažíme se 
ale hospodařit co nejefektivněji, vytvářet 
rezervy, když je to možné, a  následně je 
využívat na další rozvoj v  těch oblastech, 
kde je to potřeba (viz například v minulých 
letech dokončený vývoj vlastního dětského 
IQ testu nebo aktuálně probíhající vývoj 
IQ testu pro dospělé). Vážíme si vašich 
členských příspěvků i darů, kterými někteří 
z  vás činnost Mensy nad rámec příspěvku 
podporují  – jen díky vám jsou mensovní 
aktivity a  projekty v  této míře možné. 
Doufám, že se mi vám v  tomto článku 
podařilo ukázat, že poskytnuté prostředky 
využíváme smysluplně a s rozmyslem.

S  koncem roku nastává čas zaplacení členského příspěvku na rok 
příští. Často přitom slýchávám otázku v nadpisu – tazateli obvykle není 
jasné, k čemu Mensa prostředky z jeho členského příspěvku využívá 
a co se s nimi reálně děje. Celé fungování Mensy a všech jejích aktivit 
je poměrně komplexní a může být při nedostatku informací matoucí. 
Pojďme se na to společně podívat trochu blíž.
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Prof. Bohdan Pomahač převzal 
Čestné uznání Mensy Česko
Zuzana Šimková, koordinátorka Čestného uznání do 06/2022 foto: Dita Sedláčková, Jan Hubert Pavelka

Prof. Bohdan Pomahač je plastický chirurg, 
který jako jediný na světě úspěšně provedl 
několik celkových transplantací obličeje 
a  oboustranných transplantací horních 
končetin. Vede oddělení plastické chirurgie 
na univerzitě v Yale. Profesor Pomahač vedl 
tým provádějící první úplnou transplantaci 
obličeje ve Spojených státech amerických, 
která byla zároveň celosvětově teprve 
třetí. Ještě jako šéf plastické, úrazové 
a popáleninové chirurgie na svém předchozím 
působišti v přední bostonské nemocnici držel 
celosvětový primát – transplantoval již sedmi 
pacientům nový obličej a  třem pacientům 
úspěšně provedl oboustranné transplantace 
horních končetin.

Pan profesor Pomahač je držitelem mnohých 
ocenění domácích i zahraničních – zmíníme 
alespoň ty české  – v  roce 2012 mu Česká 
transplantační nadace udělila cenu za rozvoj 
transplantační medicíny, v roce 2014 převzal 
od nadačního fondu Neuron na podporu 
vědy Cenu Neuron za přínos světové vědě 
v oboru medicína. Pan profesor je držitelem 
medaile Za zásluhy, kterou ho v  roce 2015 
vyznamenal tehdejší prezident České 
republiky Miloš Zeman.

Na slíbenou přednášku a  setkání s  panem 
profesorem jsme čekali čtyři roky – v řádném 
termínu předání Čestného uznání Mensy 
ČR na valné hromadě Mensy v červnu 2019 
jsme ocenění předat nemohli, protože pan 
profesor dlouhodobě působí v  zahraničí, 

a  poté několik let trvala omezení z  důvodu 
koronaviru. Díky velké přízni a organizačním 
schopnostem manželky pana profesora jsme 
nakonec vhodný termín v rámci cesty rodiny 
do České republiky nalezli. Paní Augustínové 
Pomahačové jsme poděkovali kyticí.

Obdivovali jsme pevnou vůli a  odhodlání 
pana profesora, který v  začátcích svého 
pracovního působení v  USA pracoval až 
17 hodin denně, bydlel s  dalšími nájemníky 
v  nepříliš čistém podnájmu a  využíval 
jakoukoliv příležitost zapojit se do dění 
v nemocnici i mimo svůj lékařský obor.

Pan profesor zdůraznil nutnost kreativity. 
Pokud si člověk myslí, že je jedno až dvě 
řešení, určitě je jich mnohem více. Dále 
vyzval k  trpělivosti, která i  jemu pomohla 
v  začátcích  – zůstat, pokračovat, nenechat 
se odradit.

Zpočátku jsem byla překvapená, že pan 
profesor nebude prezentovat na slidech, 
a  tedy s  obrázky, záhy však všem vysvětlil 
proč. S humorem řekl, že pokud neuvidíme 
obrázky, nebudeme si umět představit, 
čím se zabývá, ale pokud je uvidíme, tak 
2–3 účastníci přednášky vždycky odpadnou, 
a pokud by neodpadli, tak přednáška nebyla 
dobrá. I  pouze při slovním popisu operací 
myslím, že s použitím obrázků bych jakožto 
organizátorka šla příkladem a odpadla první.

Když je pacient natolik znetvořený, že má 
„díru místo nosu“, znamená to pro něj 
společenskou smrt. Transplantace obličeje 
tedy není život zachraňující operace, není 
to transplantace životně důležitého orgánu 
jako srdce anebo játra, ale vrací pacienta 
společensky do života, s  lidským obličejem 
mu dává možnost opět navštěvovat rodinné 
a  společenské akce. Pan profesor uvedl 
příklad pacienta, který po transplanaci 
obličeje znovu navázal vztah se svojí rodinou, 
byl hostem na svatbě svojí dcery, zúčastnil 
se i její promoce.

K  tomu směřovaly i  dotazy z  publika  – jak 
reagují pacienti na svůj nový obličej, jaký má 
pan profesor k těmto pacientům vztah, když 
se s nimi potkává ve velmi dlouhém časovém 
období, jestli je možná transplantace očí…

Pan profesor byl velmi skromný a zdůrazňoval 
přínosy kolegů a  svého skvělého týmu při 
lékařských zákrocích, ve všech odpovědích 
zaznívala velmi silná etická rovina a  získali 
jsme množství podnětů k zamyšlení.

V neposlední řadě jsme byli vděčni za ochotu 
a  čas, který nám pan profesor věnoval 
i navzdory jeho pouze krátké návštěvě v ČR. 
Bylo krásné sledovat, že jej na přednášku 
a  předání ocenění přišla podpořit celá 
rodina. Pomahačovým jsme poděkovali, že 
přijali naše pozvání.

Bylo mi velkou ctí přednášku pana profesora 
Pomahače pro mensany a  hosty a  předání 
Čestného uznání zorganizovat.

Pan profesor Pomahač uvedl, že si Čestného 
uznání Mensy velmi váží, po akci děkoval i za 
příjemnou atmosféru, kterou jsme vytvořili. 
Zdravím tímto tedy všechny účastníky 
a děkuji.

Dovoluji si na závěr zrekapitulovat uplynulých 
13 let Čestného uznání a  sdělit, že Čestná 
uznání udělená v  letech 2010–2022 byla 
tímto předaná osobně do rukou laureátů 
všechna, a tedy celkem bylo předáno všech 
65 uznání i diplomů oceněným osobnostem 
anebo jejich zástupcům.

Měli jsme možnost osobně se setkat 
s  50  oceněnými osobnostmi anebo 
v několika málo případech s  jejich zástupci, 
většinou rodinnými příslušníky, kteří přišli na 
valné hromady Mensy diplomy převzít, zbylé 
diplomy byly doručené poštou.

Celkem 19 oceněných osobností přednášelo 
pro mensany a  hosty v  rámci programu 
valných hromad anebo na následně 
zorganizovaných besedách.

Jako autorka myšlenky a koncepce Čestného 
uznání – ocenění za duševní přínos osobností 
pro společnost – přenechávám tuto aktivitu 
k  dalšímu využití Mense Česko a  věřím, 
že i  nadále budou oceňované osobnosti, 
které si ocenění zaslouží, a  aktivita bude 
přinášet radost oběma stranám – oceněným 
osobnostem i Mense a jejím členům.

V polovině září přednášel pan profesor Pomahač pro mensany a hosty 
na Novotného lávce na téma „Tváří v tvář“. Příležitosti setkání s panem 
profesorem jsme využili k předání ocenění Čestné uznání, které mu 
na základě hlasování svých členů Mensa Česko (tehdy ještě Mensa 
České republiky), udělila v roce 2019.



| 7 |

za celý tým Logické olympiády Lucie Měchurová, koordinátorka

Ti se kvalifikovali z  neskutečného počtu 
101 295 registrovaných soutěžících. Letošní 16. 
ročník je tedy opět rekordním, kdy se podařilo 
překonat onu magickou hranici 100 tisíc 
účastníků. Máme velkou radost, že soutěž, 
která není založena na naučených znalostech, 
nýbrž na použití vlastních řešení a  zapojení 
logického myšlení, se těší takové oblibě.

V pondělí 4. prosince 2023 se v Poslanecké sněmovně pokusí řešit zajímavé 
logické úlohy celkem 195 nejlepších soutěžících v kategoriích od 3. třídy ZŠ 
po maturitní ročníky.

Soutěž je určena dětem již od mateřských 
škol, celý říjen tak probíhala základní kola, 
která jsou pro všechny děti on-line. Některé 
děti soutěží doma, ale máme čím dál více 
škol, které se do soutěže zapojují s  celými 
třídami a  soutěží s  dětmi ve škole. Ze 
základních kol v každém kraji postoupilo cca 
50 nejlepších soutěžících z kategorií A  (3.–5.

třída ZŠ), B (druhý stupeň ZŠ a odpovídající 
ročníky osmiletých gymnázií) a  kategorie C 
(středoškoláci) do kol krajských.

Ta se uskutečnila v  pátek 3.  listopadu ve 
všech 14 krajích s  podporou sponzorů 
a  dobrovolníků. Nejen fotoreportáž z  této 
akce přinášíme na následujících stránkách. 
Všechny děti měly možnost soutěžit ve 
dvou částech  – klasický test na papíře 
a  promítané úlohy. Věříme, že se jim úlohy 
líbily a soutěžení si užily. Ti nejlepší odcházeli 
domů s věcnými cenami v podobě deskových 
her, drobné elektroniky, Lega a  různých 
dalších předmětů, které se díky jednotlivým 
sponzorům v každém kraji podařilo zakoupit. 
A  ti úplně nejlepší postupují do celostátního 
finále, o kterém byla řeč na začátku a z nějž 
přineseme reportáž v dalším čísle časopisu.

Držíme jim všem palce.

Děkujeme všem partnerům soutěže:

Mediální partneři:

Abaku | EPSON Česká republika | Glóbus Liberec | Karel Dusbaba | Olomouc | Pardubický kraj | Puzzle-prodej.cz | 
Univerzita Hradec Králové, FIM | Univerzita Tomáše Bati ve Zlíně, Fakulta aplikované infomatiky | Ústí nad Labem | Zlín

Prostějov
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Jihomoravský kraj
Krajské kolo v  Jihomoravském kraji finančně podpořilo město Brno, 
a společnost Thermo Fisher Scientific Brno. Záštitu nad krajským kolem 
převzala primátorka města Brna JUDr. Markéta Vaňková. Foto: Karel Juřík

Karlovarský kraj
Petr Čavojský

Krajské kolo Logické olympiády, pořádané 
místní skupinou Mensy Česko, se konalo 
v prostorách Krajské knihovny Karlovarského 
kraje.

Do krajského kola postoupilo 44 nejúspěšněj-
ších řešitelů v každé kategorii. Zde soutěžící 
zdolávali nejdříve tzv. otevřené logické úlohy, 
kdy se hodnotí správný postup řešení, a ná-
sledně uzavřené úlohy, v nichž správnou od-
pověď vybírali z nabízených 5 možností. Za-
dání těchto úloh bylo promítáno na projekční 

plátno v poměrně krátkých časových interva-
lech, takže se soutěžící již nemohli vracet zpět 
k dořešení úkolu.

V kategorii A zvítězil Filip Grosser ze Základní 
školy a  Základní umělecké školy Karlovy 
Vary, Šmeralova 336/15, v kategorii B Ondřej 
Leško ze Základní školy Františkovy Lázně, 
Česká 39/1 a v kategorii C Nguyen Anh Quan 
z Gymnázia Cheb. Do finále postoupili první 
3 z každé kategorie.

Pro nejlepších 20 řešitelů v  každé kategorii 
byly připraveny krásné ceny  – deskové hry, 
jako například Osadníci z  Katanu, Ubongo, 
Krycí jména, Desítka, Vysoké napětí 

a  mnoho dalších. Odměny pro soutěžící se 
podařilo získat díky sponzorům, kterými 
byli Karlovarský kraj a města Horní Slavkov 
a  Sokolov. Velké poděkování také patří 
firmám ALBI a  Mindok za úžasné hry pro 
soutěžící. Za  omoc s pronájmem prostor pro 
soutěž děkuji pracovníkům krajského úřadu. 
Záštitu nad soutěží převzal pan hejtman 
Karlovarského kraje Ing. Petr Kulhánek.

Za skvělou připravenost žáků a  studentů je 
potřeba poděkovat všem zapojeným školám. 
Především pak jejich ředitelům a  učitelům, 
kteří s  dětmi pravidelně pracují a  pomáhají 
rozvíjet jejich logické schopnosti.

Liberecký kraj
Hana Kotinová

Letos jsem načala druhou desítku  – už 
po jedenácté jsem se stala krajským 
koordinátorem a  měla na starosti krajské 
kolo Logické olympiády v  Liberci. Mohlo 
by se zdát, že všechno už touhle dobou 

bude rutina, ale tento ročník byl plný 
nových věcí. Předně jsme nezískali obvyklé 
prostory  – to ale mělo i  pozitivní stránku, 
protože jsme dostali k dispozici posluchárnu 
v  budově, kde se nachází katedra fyziky, 
a  alespoň části účastníků jsme tak mohli 
zkrátit čekání několika skvělými fyzikálními 
pokusy. Neobvyklá byla přítomnost zástupce 

generálního partnera, ovšem informace, 
které prezentoval, mnohé účastníky zaujaly. 
Poslední neobvyklostí byl výborný štrůdl, na 
kterém si všichni účastníci mohli pochutnat 
po napsání prvního testu. Krajské kolo se 
tedy vydařilo a  za podporu této akce moc 
děkujeme především Libereckému kraji, firmě 
Globus a Technické univerzitě v Liberci.
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Královéhradecký kraj
Marta Kubánková

Krajské kolo Logické olympiády se 
v  Královéhradeckém kraji uskutečnilo 
už tradičně na fakultě informatiky 
a  managementu Univerzity  Hradec Králové. 
Sešli jsme se ráno v sedm, abychom vše stihli 
nachystat.

Náš tým se skládal ze sálistů, kteří operovali 
v  posluchárně J1, a  opravářů, kterým byla 
„pronajata“ zasedačka děkanátu. Lucka 
v  čele opravářů měla k  dispozici 4 dvojice 
složené z  členek místní skupiny (Petry 
a  Ivany) a  studentů FIMu. Dvojice Petr 
s  Ditou J. a  Bohouš s  Janou obsluhovaly 
notebooky s  „Martinovými tabulkami“. Na 
sále mi pomáhali Jára, Zuzka a Dita T. Mezi 
námi poletovali osvědčení zkušení studenti 
Kuba s  Damianem, kteří zvládli registraci, 
techniku, a hlavně zábavné úkoly pro soutěžící 
o  čokoládové tyčinky, díky kterým pomohli 
zkrátit čas čekání na výsledky. Všechno 
šlapalo tak dobře, že jsme s  hotovými 
výsledky ještě sledovali zábavný souboj 
soutěžících. V kategorii A se mnohdy zapojili 
i rodiče. Poslední kategorie skončila kolem půl 
čtvrté, k všeobecné spokojenosti.

Díky patří fakultě a  panu děkanovi Hynkovi 
za zapůjčení prostor. Děkujeme skvělé 
organizátorce paní Holubičkové a proděkanům 
Mohelské, Poulové a  Kozlovi. Děkujeme 
sponzorům Magistrátu města Hradec Králové 
a  Královéhradeckému kraji, jež osobně 
zastoupil náměstek hejtmana pan Arnošt 
Štěpánek. Firmě EPSON děkujeme za tiskárny, 
které věnovala jako ceny do soutěže. Za 
finanční prostředky od výše jmenovaných 
sponzorů jsme pořídili elektroniku a  deskové 
hry pro prvních deset soutěžících v  každé 
kategorii. Fakulta věnovala dárky pro 
postupující do finále  – těch máme letos 11. 

Zajímavý postřeh z  letošního kola je, že mezi 
předními umístěnými bylo větší množství 
dívek než obvykle a také větší zastoupení škol 
z ostatních okresů než z Hradce Králové, který 
obvykle dominuje. V  kategorii C nás budou 
už poněkolikáté (bohužel naposledy, protože 
maturují) reprezentovat Lukáš a Petr, kteří už 
jednou ve finále obsadili medailová umístění. 
Gratulujeme i benjamínkovi naší místní skupiny 
Kubovi, který do finále také postoupil.

Dobrý pocit z  vykonané práce jsme 
nakonec zajedli a zapili v oblíbené restauraci 
U Děravýho kotle.

Jihočeský kraj
Lucie Palivcová

V  pátek 3.  listopadu probíhalo v  Českých 
Budějovicích krajské kolo Logické olympiády. 
Z  venkovního deštivého počasí jsme se 
přesunuli do krásného prostředí Kruhového 
sálu zastupitelstva Jihočeského kraje, kde se 

utkali nejlepší řešitelé a řešitelky logických úloh 
našeho kraje.

Zpestřením soutěže byla návštěva paní Petry 
Štětkové z  Nadace rodiny Kellnerových, která 
nejmladší skupině představila gymnázium 
Open Gate. Pro starší účastníky byly připraveny 
prezentace, které jim nastínily další možnosti 
studia s podporou The Kellner Family Foundation.

Dalším hostem olympiády byla paní Pavla 
Vandasová z  Nadačního fondu Jihočeské 
naděje, která předala vítězům ceny od nadace 
a  vítězce kategorie C voucher pro účast na 
Talentakademii.

A  kdo u  nás vlastně zvítězil? V  kategorii 
A  obsadil první místo Pavel Hoda ze ZŠ 
a  MŠ  L. Kuby 48, České Budějovice, 
v kategorii B byl nejúspěšnější Matouš Veselý 
z  Gymnázia J. V. Jirsíka, České Budějovice, 
a v nejstarší kategorii C zvítězila Jiřina Filipová 
z Gymnázia, Jírovcova 8, České Budějovice.

Všem výhercům ještě jednou gratulujeme 
a přejeme jim hodně štěstí do velkého finále!

Krajské kolo proběhlo ve skvělé atmosféře, 
ke které určitě pomohly i  dárečky pro 
všechny soutěžící od našich partnerů. 
Mezi ně v  letošním roce patřily: Jihočeský 
kraj, Nadační fond Jihočeské naděje, Inizio 
Internet Media  s.  r.  o., Sportovně relaxační 
areál Hluboká nad Vltavou, město České 
Budějovice, BESIP, Jihočeské muzeum, 
Robert Bosch spol. s  r. o., Teplárna České 
Budějovice, a. s., a  knihkupectví Dobrovský. 
Všem partnerům ještě jednou velice děkujeme 
a  budeme doufat, že nám zachovají svoji 
přízeň i do dalších ročníků soutěže.

Velké poděkování patří také celému našemu 
týmů porotců, bez kterých by krajské kolo 
nikdy nemohlo proběhnout v  tak úžasné 
atmosféře jako nyní.
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Praha

Lucie Měchurová

Krajské kolo Logické olympiády se již tradičně 
uskutečnilo v  prostorách Mensa gymnázia 
v Praze 6 – Řepích. V kategorii A vyhrál Tomáš 
Salajka, kategorii B Anna Rühle a v kategorii 

Vysočina
Martina Týna Doležalová, foto: 
Aneta Čepičková, autorka

První pátek v  listopadu se téměř kompletní 
sestava MS Jihlava už tradičně schází v sídle 
Krajského úřadu Kraje Vysočina, aby čelila 
náporu sto padesáti velmi nadaných a velmi 
neposedných dětí a  studentů, semifinalistů 
16. ročníku Logické olympiády.

Jakmile místa v  kongresovém sále zaujali 
soutěžící nejmladší kategorie, krajské kolo 
soutěže mohlo být slavnostně zahájeno. 

Moravskoslezský kraj
Krajské kolo v  Moravskoslezském kraji je 
realizováno s  finanční podporou Moravsko-
slezského kraje. Foto: Radek Jureček

C se nejlépe dařilo Matějovi Čapkovi. Díky 
sponzorskému daru NN Životní pojišťovny 
si nejen vítězové, ale i děti na prvních 
15 místech odnesly krásné ceny v  podobě 
drobné elektroniky, Lega, deskových her 
a batohů Mensa. Všem postupujícím do finále 
gratulujeme a  těšíme se na ně v Poslanecké 
sněmovně.

Letos bylo zahájení o  to slavnostnější, že 
účast na něm přijal předseda senátu, pan 
Miloš Vystrčil. Setkání to bylo milé a  živé, 
bylo znát, že si s  dětmi rozumí. O  Logickou 
olympiádu se velmi zajímal, dokonce se 
neplánovaně zdržel a  zúčastnil se i  zahájení 
soutěže další kategorie. Účastníkům položil 
i  několik záludných otázek  – například chtěl 
znát součet čísel od jedné do sta a  dostal 
stejně pohotovou a  správnou odpověď jako 
kdysi dávno učitel od mladého C. F. Gausse.

Olympijské soutěžní úkoly byly neméně 
záludné a  jako vždy si s  nimi nejúspěšnější 

řešitelé poradili neuvěřitelně dobře. Motivaci 
k podání tak skvělého výkonu měl jistě každý 
jinou, jeden nám ji prozradil: mezi vystavenými 
cenami uviděl jednu, která ho už předtím moc 
zaujala. Řekl si, že ji musí vyhrát. A  jak řekl, 
tak i udělal.

Všichni zúčastnění bojovali, tedy si soutěž 
velmi užili a  odměnou jim byla spousta 
nových zkušeností a silných zážitků. Celkem 
deset finalistů se může těšit do Poslanecké 
sněmovny na celorepublikové klání  – mezi 
nimi i ta slečna, co tak pohotově odpověděla 
panu senátorovi na jeho zapeklitou otázku.
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Olomoucký kraj
Krajské kolo v Olomouckém kraji je realizováno 
s  finanční podporou Olomouckého kraje, 
města Prostějova a  města Olomouc. Foto: 
Ladislav Frankl, Tomáš Blumenstein

Pardubický kraj
Krajské kolo v Pardubickém kraji je realizováno s finanční podporou 
Pardubického kraje a  města Pardubice a  pod záštitou radního 
Pardubického kraje Pavla Šotoly. Foto: Petr Mazal, Eva Vavřinová

Plzeňský kraj
Krajské kolo v  Plzeňském kraji je realizováno s  finanční podporou 
Plzeňského kraje a společnosti Altel. Foto: Kateřina Bártová, 
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Středočeský kraj
Krajské kolo ve Středočeském kraji je realizováno s finanční podporou 
The Kellner Family Foundation, školy Open Gate School a NN Životní 
pojišťovny. Foto: Tomáš Poláček

Ústecký kraj
Krajské kolo v Ústeckém kraji je realizováno s finanční podporou města 
Ústí nad Labem a Ústeckého kraje a díky sponzorskému daru pana 
Karla Dusbaby. Foto: Petra Pavelková

Zlínský kraj
Krajské kolo ve Zlínském kraji finančně podpořilo město Zlín a Zlínský 
kraj. Prostory poskytla Univerzita Tomáše Bati ve Zlíně, Fakulta 
aplikované informatiky. Foto: Jan Ivanovský
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30 let existence Mensa gymnázia
Marcela Fatrová, zástupkyně ředitelky Mensa gymnázia

Letos v září tomu bylo již 30 let, kdy se začali vzdělávat první studenti 
unikátní školy pro mimořádně nadané děti v  prostorách Domu dětí 
a mládeže na Buďánkách v Praze 5, podle nichž škola tehdy získala 
své původní jméno.

Mensa gymnázium, dříve Osmileté 
gymnázium Buďánka, je historicky první 
a  jedinečná škola výhradně pro mimořádně 
nadané studenty, kterou založila skupina 
rodičů nadaných dětí sdružených v  Mense 
ČR v roce 1993. Mensa je nyní zřizovatelem 
školy, a  to jako jediná národní Mensa na 
světě. Za tento mimořádný počin získala 
v  roce 2012 zakladatelka školy Kateřina 
Havlíčková nejen Medaili Ministerstva 
školství, mládeže a  tělovýchovy ČR za 
systematickou a průkopnickou práci v oboru 
rozvoje moderní výuky a podpory intelektově 
nadaných dětí, ale také jako první Češka 
mezinárodní ocenění americké nadace 
Mensa Education & Research Foundation 

za přínos pro společnost, konkrétně za svou 
práci v oblasti péče o nadané děti v České 
republice.

Mensa gymnázium připravilo k  tomuto 
kulatému výročí oslavu. „Jsme rádi, že to 
bylo přátelské setkání všech současných 
i  bývalých studentů, současných i  bývalých 
rodičů, současných i  bývalých učitelů 
a vedení školy, členů Mensy a dalších přátel 
školy,“ řekla ředitelka školy Mgr. Magda 
Kindlová. „A  když ještě navíc díky výtěžku 
z akce někomu pomůžeme, máme být na co 
hrdí,“ dodává.

Akce se konala v Sokolovně Řepy na Praze 
17 dne 6. října 2023 od 17 hodin. Na oslavě 
vystoupili studenti školy, kteří si připravili 
ukázky toho, co umí a  čím se zabývají ve 
volném čase  – krátké scénky, akrobatický 
rokenrol, výrazový a  orientální tanec, 
zpěv vlastních skladeb, recitaci, hru na 
klávesy, pozoun, saxofon a  housle. Aby byl 
program pestrý, předvedl tým debatérů, 
který vyhrává mezinárodní debatní soutěže, 
debatní exhibici, a  nejlepší chemici ukázali 
chemické pokusy, aby ukázali, že chemie 
může být i  zajímavá a  vizuálně přitažlivá. 
A  troškou do mlýna přispěli u  učitelé, kteří 
za cimrmanovskou scénku Šel nádražák na 
mlíčí sklidili bouřlivý aplaus. Z  řad známých 
osobností program obohatil písničkář Pavel 
Čadek, který zazpíval své písničky, z čehož 
jednu – píseň s názvem 30, kterou původně 
zpívá s Pokáčem – si s ním zazpívali studenti 
tercie a kvinty. Moderování se skvěle zhostila 
studentka sexty Denisa Radová a  herec 
Marek Vašut.

Při příležitosti oslav jsme se také rozhodli 
pomoci někomu, kdo to potřebuje. Proto 
bude většina výtěžku z  akce věnována 
slečně Monice Vosáhlové, jejíž rodina si kvůli 
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Badatelská inspirace z LogIQ klubu 
nadaných dětí v Klatovech
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Představujeme nejpovedenější badatelské aktivity z  činnosti LogIQ 
klubu nadaných dětí v  Klatovech pro zvídavé prvostupňové děti. 
Mnoho těchto aktivit bylo součástí zapojení našeho klubu do soutěže 
Pohár vědy. Pohár vědy je týmová vědecká soutěž pro děti a mládež 
ve věku MŠ–SŠ. Přihlásit se může jakkoliv velký tým, soutěž je zdarma 
a  probíhá vždy v  první polovině daného kalendářního roku. Více 
o soutěži na stránkách sciencecup.eu.

Vhodně prováděné dětské badatelství zahrnuje  
aplikaci velmi komplexních a  kognitivně 
náročných kompetencí včetně čtenářské 
dovednosti, zaměření pozornosti, logického 
myšlení, odvozování, abstrakce, spolupráce 
(sociální dovednosti) a  prezentačních 
dovedností. Největší překážkou v  realizaci 
těchto aktivit ve škole i  mimo školu často 
bývá zásobník zadání. Z tohoto důvodu byla 
zřízena facebooková skupina Kluby nadaných 
dětí mensa.click/knd-fb pro vzájemnou 
inspiraci všech učitelů a  lektorů podobných 
aktivit. Výborným zdrojem zadání ke vhodným 
badatelským aktivitám i pro nejmenší děti je 
právě soutěž Pohár vědy.

Kuličková dráha
Zadání: V  Německu se nachází největší 
horská dráha na evropském kontinentu Silver 
Star. Vozík vyjede až do výšky 72 metrů a pak 
návštěvníky pošle strmým pádem skoro až 

její nemoci (juvenilní idiopatická artritida) 
a  nutnosti častých operací, rehabilitací 
a  pomůcek nemůže dopřát spoustu věcí, 
např. splnit Monče přání navštívit pandy 
v ZOO buď v Berlíně, nebo ve Vídni. To se jí 
díky nám splní.

Program byl ukončen dražbou a  tombolou, 
definitivní tečkou bylo promítání dokumentů 
a fotografií z historie školy a raut.

Na akci bylo možno zakoupit několik 
upomínkových předmětů  – v  první řadě 
stříbrnou pamětní medaili vydanou k  této 
příležitosti Českou mincovnou na návrh 
studentky školy Markéty Přibylové, dále školní 
trička s logem vyrobená dle návrhu studentů 
Jonáše Etrycha a  Jakuba Soukeníka, 
sborník věnovaný historii školy, její současné 
podobě, bývalým i  současným studentům, 
pedagogům a dalším odborníkům. Příspěvek 
v  něm má mimo jiné i  předseda Mensy 
ČR pan Martin Sedláček, první ředitel 
školy Mgr.  Tomáš Houška nebo jedna ze 
zakladatelek školy PhDr. Eva Vondráková.

Sponzorsky se na akci podílely tyto osoby 
či firmy: společnost CTM, Nakladatelství 
Fraus, firma Bohemia Faktoring, IQLANDIA, 
vinařství Salabka, Adam Flek a  firma Clean 
Factory, p. Kracík a  firma a posteriori.cz, 
firma Vomastek, p. Štěpánek a firma Hvězda 
Petřiny, p. Voráček, p. Prokop, p. Belatková, 
p. Janečková, manželé Smejkalovi.

k  zemi. Vyrobte podobnou horskou dráhu 
pro kuličku. Za základ vám může posloužit 
několik krabic, ruličky od toaletního papíru, 
PET lahve, kelímky, zkrátka cokoliv, co doma 
najdete. Fantazii se rozhodně meze nekladou. 
Pozor! Pro svou dráhu musíte použít alespoň 
3 různé materiály. Můžete dělat korýtka 
a  zatáčky z  tvrdého papíru. Dráhu můžete 
přilepovat z  vnější strany krabic, ale může 
procházet i  jejich vnitřkem, aby se kulička 
zase jinde vynořila a  pokračovala dál. 
Dokážete zařadit do vaší dráhy i  smyčku, 
v níž kulička překoná zemskou přitažlivost? 
Smyčku vyrobte z  tvrdého papíru, jehož 
zahnuté okraje nastřihnete, aby jej bylo 
možné stočit, vše zafixujte lepidlem. Změřte 
čas, za který kulička projede celou vaší 
dráhou. Plný počet bodů může získat pouze 
tým, jehož dráhu bude kulička překonávat 
alespoň 4 sekundy a  zároveň úspěšně 
projede i smyčkou.

Naše děti pojaly tento úkol velmi kreativně 
a  rozhodly se vybudovat funkční kuličkovou 
dráhu přes několik pater školy. Rázem tak 
úkol dostal novou dimenzi a při jeho plnění 
opět přišly nové poznatky: kulička do loopu 
musí přijet z  dostatečné výšky, aby se 
protočila a pokračovala dále v dráze; velikost, 
hmotnost a  materiál kuličky také výrazně 
ovliňují jízdu kuličky dráhou; dráha musí mít 
sice dostatečný sklon, aby se kulička nikde 
nezasekla, ale zase nesmí mít přílišný sklon, 
aby z dráhy nevylétla apod.
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Science on Stage – Věda na scéně:
Překlenutí propasti mezi teorií a praxí ve školách
Kateřina Vágnerová

Koncept „vědy na scéně“ není jen o prezentaci 
vědeckých faktů. Jde o  to přivést vědu ke 
skutečnému životu ve školách. Pedagogové 
přebírají roli učitele i  performera zároveň 
a  využívají experiment k  transformaci 
abstraktních konceptů na hmatatelné zážitky 
pro všechny zúčastněné. Prostřednictvím 
živých ukázek a  jednoduchých experimentů 
rozebírají složité teorie na stravitelné kousky 
a podporují prostředí, ve kterém se oceňuje 
zvědavost.

Jedním z  hlavních cílů projektu SonS je 
podpořit spolupráci mezi učiteli z  různých 
zemí, podpořit výměnu jejich nápadů 
a  osvědčených postupů. Toto vzájemné 

rozšiřování znalostí nejen obohacuje výukové 
metodiky, ale také inspiruje jednotný přístup 
k  řešení globálních vědeckých výzev. SonS 
navíc slouží jako důkaz síly kreativity ve 
vědeckém vzdělávání. Dokazuje to, že učitelé 
mohou ve svých studentech zažehnout 
vášeň pro vědu.

Sama mohu říci, že Science on Stage je 
více než jen vzdělávací program. Je to hnutí, 
které se zasazuje o  dynamický a  pohlcující 
přístup k  výuce přírodních věd. Tím, že 
podporuje praktickou výuku založenou 
na experimentech a  důkazech, vybavuje 
studenty dovednostmi nezbytnými k  tomu, 
aby vynikli ve vědě i v běžném životě.

V  sobotu 21.  října se uskutečnila národní 
přehlídka  – výběrový národní festival „Věda 
na scéně“ v  pražském planetáriu. Jako 
tradičně byl po celý den vstup na tuto akci 
zdarma, takže se prezentované aktivity 
těšily velkému zájmu jak odborné, tak široké 
veřejnosti. Sešly se tentokrát zajímavé 
aktivity učitelů mateřských, základních 
a  středních škol i  lektorů volnočasových 
aktivit s  neobyčejnými nápady do výuky 
přírodních věd, matematiky a  informatiky. 
Celkem bylo prezentováno 23 úžasných 
projektů. Namátkou zmíním např. fyzikální 
či chemickou cestu kolem světa, placatou 
elektřinu (funkční elektrické obvody si 
mohou děti ihned vlepit do sešitu), detektivní 
vědu (využití vědy pro vyřešení detektivního 
případu dětmi) nebo deset pokusů s Kinder 
vajíčkem. Všechny projekty byly velmi 
vysoké kvality a  pro porotu nebylo snadné 

vybrat tým učitelů, který v  létě 2024 
pojede reprezentovat Českou republiku 
na příští mezinárodní festival Science on 
Stage do finského Turku. Přehled všech 
prezentovaných i  oceněných projektů je 
zveřejněn na webových stránkách festivalu 
www.science-on-stage.cz

Mezi oceněnými a  vybranými projekty je 
i  klatovský projekt s  názvem Výzkum pro 
planetu  – planeta pro všechny. Jedná se 
o aktivity, které realizovaly děti z klatovského 
LogIQ klubu nadaných dětí a děti praktických 
tříd v Základní škole Klatovy, Hálkova ul.

„Hlavním prvkem výuky přírodovědných 
předmětů v  našich třídách musí být 
jednoduchost, názornost a  zajímavost,“ 
popisuje výuku přírodopisu, fyziky i  chemie 
Jaroslav Vágner, třídní učitel praktické třídy 
v ZŠ Klatovy, Hálkova. „Aktivity badatelského 
charakteru pro nadané děti I. stupně ZŠ, které 
jsem viděl v  klatovských klubech nadaných 
dětí, jsou velmi zajímavé, často zábavné 
a vzhledem k věku dětí také jednoduché na 
provedení. A  právě tam jsme našli průnik 
použitelnosti.“ Na přehlídce tak prezentoval 
mimo jiné své zkušenosti se zařazováním 
výzkumných a  experimentálních aktivit do 
výuky fyziky, chemie a přírodopisu ve svých 
třídách.

Postupem času jsme díky společnému sdí-
lení aktivit mezi klubem nadaných dětí a ZŠ 
Klatovy, Hálkova dospěli až ke společné 
tvorbě – aktivitám, na nichž se mohou podílet 
všechny děti a  produkt je smysluplný. Jed-
nou z  takových aktivit byl společný herbář 
mapující rostliny našeho města  – jednotlivé 
stránky herbáře vytvářely jak děti LogIQ klu-
bu nadaných dětí v létě v rámci svého vědec-
kého týdne, tak děti praktických tříd při hodi-
nách přírodopisu. Herbář slouží dále dětem 
v praktických třídách jako výuková pomůcka.

Porota ocenila vzájemnou inspiraci učitelů 
pracujících s  dětmi na opačných stranách 
kognitivního spektra a nalezení badatelských 
aktivit vhodných i  pro děti se speciálními 
vzdělávacími potřebami. Vyzdvihla také 
důraz na objektivní zkoumání věcí okolo nás 
a přírodních zákonů u všech dětí.

Věda na scéně (angl. Science on Stage; SonS) je mezinárodní 
platforma, která podporuje výměnu inovativních pedagogických 
projektů z  oblasti vědy, techniky, inženýrství a  matematiky (STEM) 
mezi učiteli z celé Evropy. Každé dva roky se koná mezinárodní festival 
Věda na scéně, kde se setkávají stovky učitelů z celé Evropy, ale i mimo 
ni, a  prezentují své nápady, metody a  materiály pro přírodovědnou 
výuku. Tato iniciativa totiž uznává klíčovou roli pedagogů při 
utváření budoucnosti vědeckého bádání a  objevů  – a  v  neustále se 
vyvíjejícím prostředí vzdělávání se jeví jako klíčová platforma pro ty 
pedagogy, kteří se zajímají o inovativní výukové metody, jimiž by mohli 
přírodovědné vzdělávání učinit pro studenty poutavější a přístupnější.
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Světový úspěch mladých filmařů z Englišky
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Klub nadaných dětí Mensy ČR při ZŠ Englišova v  Opavě již pracuje 
čtrnáctým rokem. Během těchto let prošel klubem nespočet dětí a zájem 
je stále obrovský. Cílem je a bylo nabídnout zvídavým klukům a holkám již 
v raném věku nadstandardní rozvoj formou mimoškolní činnosti. Klub děti 
svými aktivitami inspiruje, motivuje k  rozšiřování obzorů. Děti dosahují 
mimořádných výsledků v různých tuzemských soutěžích a v uplynulých 
dnech o sobě daly vědět i ve světě.

Na ZŠ Englišova už šestým rokem v  rámci 
mediálního kroužku pracuje filmová skupina 
a  se svými dokumentárními filmy sbírá jeden 
úspěch za druhým. Filmařskou skupinu tvoří 
právě převážně děti z  Klubu nadaných dětí. 
Tvůrčí schopnosti mladých filmařů, jejich 
zájem a  nasazení přinesly brzy svoje ovoce  – 
s dokumentárním filmem Zapomenutá generace 
získali ocenění na čtyřech tuzemských soutěžích 
a  třech mezinárodních festivalech. V  červnu 
obdrželi ocenění na A-filmteensfestu v  Praze, 
na začátku září získali mezinárodní vavřín na 
filmovém festivalu v  Melbourne v  Austrálii 
a  na konci října přišel úspěch ještě větší. 
Na prestižním světovém festivalu Children‘s 
International Film Festival of Wales získali cenu 
za nejlepší dokumentární film a nejlepší scénář.

Festival představil filmy vytvořené mládeží 
a profesionály v oblasti animace, hraného filmu 
a  dokumentu. Vyvrcholením byl slavnostní 
galavečer ve městě Tredegar v  Bedwellty 
House s  udílením cen Red Carpet nejlepším 
filmům. Festival má ve světě velký zvuk a  do 
letošního ročníku se přihlásilo přes pět tisíc 
snímků z Evropy, Asie, Austrálie a Ameriky. Do 
užšího finále bylo vybráno sedmdesát snímků, 
které se promítaly tři festivalové dny v několika 
projekčních sálech.

„Letos bylo pro naše porotce neuvěřitelně 
těžké rozhodnout o  vítězích, takže vězte, že 
jejich konečné volby byly neuvěřitelně těsné. 

Slavnostní udílení cen bylo opět vyprodané 
a  filmaři cestovali z  celého světa, aby se 
zúčastnili,“ uvedl ředitel festivalu Kevin Phillips.

ZŠ Englišova zastupovali pod vedením 
mediálního lektora Drahomíra Streita na 
festivalu Ondřej Mik, Robert Gilík, Lukáš Vaida 
a  Michal Matula. „Dokument Zapomenutá 
generace zachycuje očima dětí tři školní roky, 
které byly ovlivněny pandemií Covid-19. Na 
filmu se podílelo devatenáct dětí ve věku deseti 
let a  samotné natáčení se zpracováním trvalo 
rok. Bylo úžasné sledovat, jak tyto mladé kluky 
a holky filmování bavilo, neustále se snažili něco 
vylepšovat, natáčely se nové a  nové scény. 
Natočeného materiálu bylo tak na dvě hodiny, 
a proto výběr záběrů, střih a konečná podoba 
byly velmi náročné,“ doplnil Drahomír Streit.

Vybrané filmové snímky byly na festivalu 
rozděleny do věkových kategorií a  žánrů. 
Dokument z Englišky byl nominován ve čtyřech 
kategoriích, a nakonec dvě proměnil v zisk zlaté 
sošky. Nejcennější bylo vítězství v  absolutním 
pořadí kategorie o  nejlepší dokument „Best 
documentary“, který hodnotil všechny snímky 
napříč všemi věkovými kategoriemi, až po 
profesionály. „Vítězství mladých filmařů 
z  Opavy v  kategorii nejlepší dokument mezi 
dospělými a  profesionály bylo zasloužené. 
Snímek obsahoval vše, co dokument má mít, 
měl vysokou kvalitu a  výbornou výpovědní 
hodnotu,“ řekl spoluředitel festivalu Alan 

Terrell. Druhou zlatou sošku za nejlepší scénář 
v  kategorii 7–12 let převzali z  rukou ředitele 
festivalu Kevina Phillipse a Jaye Sweeneyho.

Velkým úspěchem byly také další dvě 
nominace za nejlepší naučný a  vzdělávací 
film a  za nejlepší školní projekt. Dokument 
mladých filmařů ZŠ Englišova vzbudil velký 
zájem u  přítomných odborníků a  oceněných 
filmařů a obdržel i pozvání na filmování do San 
Francisca v  Kalifornii. „Film mě velmi zaujal, 
chytil za srdce, děti byly úžasné a podařilo se 
jim něco výjimečného. S  takovou partou bych 
klidně natočila společný film,“ uvedla americká 
režisérka Christina Stroeh, jejíž film „Queen 
Bea“ obdržel na festivalu tři zlaté sošky a hlavní 
cenu za nejlepší hraný film.

Tvorba a  úspěch filmové skupiny by ale nebyl 
možný bez velké podpory vedení ZŠ Englišova 
v  čele s  ředitelem Janem Škrabalem. Velké 
poděkování patří také Magistrátu města 
Opava, který finančně podpořil mladé filmaře 
na cestě na festival do Walesu. Do třetice patří 
poděkování paní učitelce Zdeňce Sedláčkové, 
která vede děti v Klubu nadaných dětí.
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Rozhovor: František Jemelka

Debatování je moje vášeň

Už od malička se odlišoval od dětí stejného 
věku svými zájmy. Přestože byl podle svých 
slov velmi společenské dítě, spíš než fotbal 
ho bavilo čtení. Z  počátku to byly fantasy 
knihy, jako je třeba Pán Prstenů nebo Harry 
Potter. Později šlo o poezii, a dnes, jak říká, 
čte výhradně jen knihy o  sociálních vědách, 
zejména ty o  ekonomii. Vždy měl prořízlou 
pusu a  neustále něco povídal, což občas 
vadilo i  učitelům a  také rodině. Dnes se 
mluvením, přesněji řečeno debatováním, baví 
a soutěží v něm. O tom, jak se k tomu dostal, 
jsme si povídali s  Františkem Jemelkou, 
studentem tercie na gymnáziu Open Gate.

Jak se člověk dostane v  tak brzkém věku 
k debatování?

Když jsem přišel z Brna na gymnázium Open 
Gate, jednou z prvních věcí, se kterými jsem 
se setkal, byla široká nabídka volnočasových 
aktivit. Jedna mě ale zaujala více než všechny 
ostatní – debatování. Spojuje totiž přemýšlení 
a  mluvení, což jsou moje oblíbené činnosti. 
Debatováním se zabývám už třetím rokem.

Open Gate je poměrně drahá škola, ne?

Ano, ale cena podle mého názoru odpovídá 
kvalitě a  hlavně, Open Gate dává možnost 
studentům rozvíjet se bez ohledu na 
socioekonomický status, a  to pomocí 
stipendií. Já sám pocházím z  rodiny z  nižší 
sociální vrstvy, ale díky stipendiu od Nadace 
The Kellner Family Foundation si mohu školu 
dovolit.

Jak se dá na debatování trénovat?

Určitě se vyplatí zjistit si debatní teorii a číst 
nejrůznější zprávy a  články. Nejjednodušší 
způsob tréninku je ale debatovat opakovaně 
a  dlouho. Čím více debatujete, tím lépe. 
Samozřejmě také záleží na tom, proti komu 
nebo s  kým debatujete. Mám tu výhodu, že 
u nás ve škole se debatování hodně věnujeme, 
a tím pádem je u nás větší konkurence. To nás 
naučilo hledat cíleně mezery v argumentech 
a následně toho v debatách využít.

Jak se vlastně soutěží v debatování? Kdo 
posuzuje, kdo je lepší? Jaká jsou pravidla?

V Česku se soutěží ve formátu Karl Popper. 
Tříčlenné týmy buď hájí určitou tezi, nebo 
se naopak snaží argumentaci druhé strany 
vyvrátit. Debatu rozhodují akreditovaní 
rozhodčí, kteří posuzují, kdo odvedl lepší 
argumentační práci. Pravidel je mnoho, ale 
mezi ty nejdůležitější patří například časový 
limit řeči či debatní břemena. V  debatě 
může být teze skoro cokoli kontroverzního, 
například rehabilitace vězňů, zakázková 
ekonomika nebo třeba náboženství.

Debatujete v češtině nebo v cizích jazycích? 
Jaká je v Česku konkurence?

Debatuje se v češtině i v angličtině. Preferuji 
angličtinu, například kvůli tomu, že veškerá 
média, na která koukám, vysílají anglicky 
a také kvůli tomu, že spousta termínů a analýz 
zní prostě lépe anglicky. Posuďte sami, zda 
vám lépe zní framing nebo rámcování. To 
je samozřejmě jen můj osobní názor. Co 
se týče konkurence, tak ta je v  Česku na 
vysoké úrovni a  je početná. Vtipné ale je, že 
jako nejzdatnější oponenty vnímám hlavně 
jiné týmy z naší školy. Jak jsem už zmiňoval, 
v  rámci debatování v  češtině se Open Gate 
drží na špičce.

Jakých úspěchů jsi v  debatování dosáhl, 
kam ses díky tomu podíval?

Minulý rok jsme s týmem „Normíci“, jehož jsem 
členem, zvítězili na mistrovství České republiky 
v debatování v angličtině. Stal jsem se také 9. 
nejlepším řečníkem anglické ligy. Zúčastnili 
jsme se mezinárodních turnajů v  Dánsku, 
Nizozemsku, Německu a dalších zemích. I na 
těchto turnajích jsme byli úspěšní, například 
jsme postoupili do nováčkovských finále na 
pařížském mezinárodním turnaji PWSC (Paris 
World Schools Debating Championship). 
Tento rok plánujeme ještě několik turnajů, ten 
nejbližší z nich (WHO - Winter Holidays Open) 
se koná v  prosinci v  chorvatském Záhřebu. 
Debatování dává studentům, jako jsem já, 
možnost vycestovat do zahraničí a  zažít 
opravdu skvělé věci, třeba potkat zajímavé lidi 
nebo třeba navštívit nejrůznější kouty světa. 
Já osobně si z takových výletů odnáším vždy 
spoustu zajímavých příběhů a zážitků.

Můžeš nám v  krátkosti představit 
Olympiádu mediální gramotnosti, které ses 
nedávno zúčastnil?

Olympiáda mediální gramotnosti je nově 
založená soutěž, která testuje kritické myšlení, 
mediální gramotnost a  argumentaci. To 
znamená, že se soutěží například v tom, který 
účastník napíše nejlepší esej nebo nejlépe 
zhodnotí hodnověrnost článku na internetu. 
Soutěž podporují významní partneři, například 
Česká televize či Nadace O2. Zúčastnilo se jí 
přes 11 tisíc lidí z celé České republiky, a  já 
osobně jsem se dostal do top třicítky. Finále 
se bude konat 1.  prosince na Magistrátu 
města Prahy a moc se na něj těším.

INZERCE

INZERCE
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Omare, zmínil jsi, že věnujeme hodně úsilí 
výzkumu životního prostředí a na vědecké 
části se podílí spousta lidí, ale možná 
nám chybí snadný a efektivní způsob, jak 
výsledky vědy prezentovat. Zaznamenal 
jsi v tomto ohledu nějaký pokrok?

Omar: Jak říkáš, informací je hodně, ale 
pro laiky je opravdu těžké rozlišit, čemu 
mohou věřit, a čemu ne. Všechna ta politická 
polarizace a  neustálý boj mezi různými 
názory způsobuje, že lidé snadno propadají 
konfirmačnímu zkreslení. Někdy se stává, 
že věci, které ekologičtí aktivisté navrhují, 
aby problému čelili, ho ve skutečnosti nijak 
nezlepší. A když se to snažíš vysvětlit, také 
ti nevěří. Lidé jsou ve svých názorech velmi 

Mensantrop: Ve prospěch lidstva

Díl dvacátý první: Zpráva o udržitelnosti
HOnza Koudelka

Výraz mensantrop jsem vymyslel jako označení člověka, který 
naplňuje hlavní poslání Mensy, využití inteligence ve prospěch 
celého lidstva, tím, že dělá něco prospěšného pro všechny, u čeho 
se bez inteligence neobejde.

Téměř před třemi lety jsem pro pátý díl seriálu Mensantrop 
uspořádal online setkání se třemi členy skupiny „Mensans for 
Sustainability“, Omarem Floresem, Julianem Weyerem a  Martinem 
Klemanem. O půl roku později, pro osmý díl, jsem také vyzpovídal 
Maggie Lee, zakladatelku této skupiny a  jednu z  nejaktivnějších 
environmentalistek v  rámci celé Mensy. S  odstupem času mě 
napadlo, že by bylo skvělé se znovu sejít a navázat na to, o čem jsme 
tehdy mluvili, zjistit, jestli došlo k  nějakému pokroku, jestli někdo 
z nás změnil názory, a možná i dohodnout nějaký akční plán, který 
bychom mohli sdílet s komunitou Mensy.

Nakonec se mi 4. listopadu 2023 podařilo setkat se s Maggie, Omarem 
a Julienem a nakonec, i když trochu pozdě, se k nám na chvíli přidal 
i Martin. A o čem jsme si povídali?

tvrdohlaví a  je velmi obtížné jim předložit 
skutečné vědecké důkazy tak, aby si mohli 
vytvořit informovaný názor.

Profesně jsem se zapojil do jednoho 
z modelů, které používá Mezivládní panel pro 
změnu klimatu (IPCC), aby hovořil o různých 
sociálních a  environmentálních scénářích 
odhadujících vývoj životního prostředí. 
Například jak bude celý koloběh uhlíku 
fungovat v různých situacích. Hodně jsem se 
naučil o tom, jak se všechny tyto předpovědi 
vytvářejí na vědeckém základě z  pohledu 
prostředí. Ale spousta lidí tyto předpovědi 
odmítá. Říkají, že jsou to jen matematické 
výmysly. Opravdu mi připadá super složité 
předávat vědecké poznání široké veřejnosti. 

Obávám se, i  když se o  to stále snažím, že 
v tom sám nejsem moc úspěšný.

Je někdo zodpovědný za další krok, tedy 
vlastně za to, aby byly vědecké poznatky 
a závěry srozumitelně prezentovány nejen 
široké veřejnosti, ale i těm, kdo rozhodují?

Omar: Já jsem teď součástí týmu tvůrců 
ORCHIDEE, jednoho z těch velkých modelů. 
Jsou tam i  lidé, kteří pracují na projektu 
vzájemného porovnávání spřažených modelů 
(CMIP). Porovnávají výsledky všech těchto 
modelů a připravují různé scénáře, které se 
předávají IPCC. Pak všichni odborníci IPCC 
všechny poznatky přezkoumají a  připraví 
své zprávy. A  pak se lidé ve všech těchto 
organizacích v  rámci OSN snaží zpracovat 
zprávy IPCC pro politiky a  společnost. 
Já jsem v  jádru týmu, který pouze vytváří 
nástroje a  modely, a  nemám skoro žádný 
kontakt s těmi, kdo později všechny tyto věci 
vysvětlují.

Juliene, ty jsi šel trochu dál a skutečně se 
snažil něco dělat v  komunitě, konkrétně 
v rámci Mensy. Zmínil ses, že na EMAGu 
vznikla skupina, která se začala pravidelně 
scházet. Pověz nám něco o  těchto 
setkáních.

Julien: Ten nápad se objevil v  roce 2022 
na EMAGu ve Štrasburku, kde organizační 
tým navrhl několik workshopů založených 
na vážných hrách, jako například Climate 
Fresk. Vzniklo několik dalších workshopů, 
navrhl jsem také přednášku o  planetárních 
hranicích. Na konci tohoto EMAGu se pak 
sešla skupina, která probírala možné další 
kroky. Rozhodli jsme se zkusit pořádat 
alespoň nějaká měsíční setkání. V  té době 
jsme neměli žádný konkrétní program, chtěli 
jsme se jen scházet a  zjistit, co dalšího 
bychom mohli udělat. Velmi aktivní byla 
v  tomto ohledu kolegyně z  francouzské 
Mensy, Sophie Rapenne. Tato setkání se 
pak konala téměř každý měsíc. Nyní existuje 
jakýsi akční plán v excelové tabulce. Některá 
opatření již byla přijata, například Sophie 
sepsala určité pokyny pro organizátory akcí, 
aby akce Mensy byly buď zcela ekologicky 
udržitelné, nebo aspoň měly menší dopad.

Vznikl článek, který byl publikován v časopise 
francouzské Mensy, v některých zemích bylo 
uspořádáno několik dalších workshopů, 
hlavně ve Francii a  Německu, kde máme 
nejvíce účastníků. Těchto měsíčních setkání 
se obvykle účastní 5 až 10 lidí. Ve Francii 
máme oficiální zájmovou skupinu (SIG), 
která se jmenuje jednoduše Mensans for 
Sustainability France. Už máme téměř 
100 členů. Jsem velmi rád, že se tato setkání 
mohou konat, a vždy si vyměňujeme užitečné 
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informace, ale zdá se, že je poměrně obtížné 
skutečně zajistit nějaký větší dopad.

Díky Sophii máme nyní naplánovaný 
program, kdy členové budou každý měsíc 
hovořit o  konkrétních otázkách. První 
tematicky zaměřené setkání bylo opět 
o planetárních hranicích, protože ne všichni 
se mohli zúčastnit předchozích přednášek. 
To bylo v  říjnu. Teď v  listopadu bude 
Catherine z  Velké Británie hovořit o  své 
činnosti klimatické aktivistky. A  pak máme 
několik dalších témat, kterým se budeme 
věnovat v následujících měsících.

Maggie, co se dělo poslední dva roky 
s tebou?

Maggie: Dnes jsem se připojila z  thajského 
Bangkoku. Myslím, že když jsem s  tebou 
mluvila posledně, pracovala jsem ještě pro 
Verru nebo možná pro OSN, ale pak jsem 
se vrátila do Světového fondu na ochranu 
přírody (WWF) a  nyní tam pracuji jako 

regionální vedoucí pro Evropu a  severní 
Afriku, a také pro monitorování a hodnocení 
dopadů v  Asii a  Tichomoří. Takže odborná 
práce je u mě samozřejmostí. WWF je jednou 
z předních ekologických organizací a děláme 
poměrně hodně práce v oblasti udržitelnosti.

Na druhou stranu jsem se začala věnovat 
svému soukromému projektu, psaní dětských 
knih. Když jsem byla v  dubnu v  Dánsku, 
byla jsem představena prezidentovi dánské 
Mensy a  bavili jsme se o  tom, co bychom 
oba chtěli dokázat udělat pro udržitelnost. 
Myslím, že v  severských zemích je k  tomu 
opravdu velká příležitost, protože tam je 
celková atmosféra udržitelnosti nakloněná. 
Mají chuť pro to něco dělat.

V  soukromém projektu mám sérii dětských 
knih, které mají dětem vštípit ekologickou 
etiku. Sama jsem Asiatka, a  tak mě učili 
spoustu příběhů o  tom, jak si vážit rodičů, 
být slušná, pracovitá, prostě být obecně 

morálním člověkem. Každý si určitě 
vzpomene na Tři malá prasátka, Červenou 
Karkulku nebo Ezopovy bajky, že? Vždycky 
vám dají nějaké ponaučení. Ale nemáme 
žádné pohádky, které by děti poučily o etické 
hodnotě ekologické udržitelnosti.

Nyní píšu svou třetí knihu a tato série celkem 
sedmi knih postupně vychází v  Singapuru. 
První knihu částečně financovala singapurská 
vláda. Je to jen domácí projekt, takže se na 
něj snažím vyčlenit čas ze své běžné práce, 
ale zatím se to daří docela dobře. Zábavných 
dětských knih, které se zabývají ekologickou 
udržitelností, je dosud velký nedostatek, 
proto se snažím najít způsob, jak o tyto knihy 
vzbudit zájem i  v  juniorských programech 
Mensy, jako je třeba program pro nadané 
děti.

Jinak jsem se hodně věnovala své práci 
a  přispívala svým dílem k  misi organizace. 
A  zúčastnila jsem se hry Climate Fresk, 
kterou zmínil Julien. Je to rozhodně velmi 
zajímavá hra. Myslím, že bychom ji měli 
dostat i  sem do Asie. Na Bali zrovna teď 
probíhá AMG (asijské setkání Mensy), ale 
jde tam hlavně o to se společně bavit. Nejde 
tam tolik o tak vznosná témata, jako je naše 
zodpovědnost. Výbor AMG se, pokud je mi 
známo, zatím otázkou uhlíkové neutrality 
setkání nezabýval. Doufám, že AMG v Tchaj-
wanu příští rok už se jí zabývat bude. Ale 
EMAG samozřejmě ano. Sophie na to tlačila, 
Sandro, který žije v  Chorvatsku, a  Julien, 
a  také dost francouzských a  německých 
mensanů bylo na tom velmi konstruktivním 
setkání loni ve Štrasburku.

Řekla bych, že Evropa je pro startování 
těchto aktivit rozhodně lepší. Myslím si ale, 
že nejdůležitější je teď místo oslovování 
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veřejnosti opravit naši vlastní strategii. 
Musíme si hlídat naši stopu, nejen co se 
týče uhlíku, ale také třeba plastů. Opravdu 
potřebujeme členskou kartu? Skutečně 
potřebujeme šňůrku na krk nebo další 
pouzdro na kartu? Vždyť tu kartu vlastně 
nikdy nepoužíváme. Je to jen marnivost. Vím, 
že mnoho lidí se do Mensy hlásí z  ješitných 
důvodů. Nemůžeme popřít, že spousta z nás 
si chce dokázat, že jsme takzvaně chytří. 
Ale to jde i bez členské karty a doufám, že 
se nám podaří vštípit lidem tyto představy 
o odpovědnosti tím, že řekneme, že si jako 
organizace musíme dávat pozor na svůj 
ekologický dopad. Jde i  o  to, aby Mense 
vždy šlo o  správnou věc. Mluvila jsem 
s  několika předsedy různých národních 
Mens. Předseda tchajwanské Mensy Jizhen 
Ho a předseda dánské Mensy Jakob Majkilde 
byli laskaví a  projevili o  tuto problematiku 
zájem. Tak doufám, že se nám podaří udělat 
z  této otázky oficiální bod programu, aby 
mohlo být přijato i nějaké usnesení.

Chápu tedy správně, že ses mírně posunula 
od environmentálních standardů, které 
by se daly nazvat střednědobým cílem, 
k přípravě dalších generací na udržitelnou 
budoucnost, což je spíše dlouhodobý cíl?

Maggie: Environmentálními normami se 
zabývám stále. Stejně tak se kromě spousty 
jiné důležité environmentální práce stále 
zabývám tradiční ochranou přírody, kdy 
zachraňujeme přirozené životní prostředí 
divokých zvířat. Jde jen o  to, že můj 
soukromý projekt je pravděpodobně jediná 
věc, kde můžeme zapojit mensany, kromě 
samotného praktikování udržitelnosti, jako to 
dělá třeba Sophie a tým, který shromáždila, 
zejména ve Francii a Německu. Příští EMAG 
bude v  Bukurešti. Doufám, že tam budu, 
a doufám, že se nám podaří toto téma také 
iniciovat, protože máme někoho, kdo tento 
SIG udržitelnosti založil i v Rumunsku.

Některé z těchto zemí jsou pro nás rozhodně 
takovým nízko visícím ovocem. Minulý 

týden jsem byla poprvé v  Česku a  byla 
jsem ohromena tím, jak je to tam udržitelné. 
Takže doufejme, že to můžeme nastartovat 
v těchto místech, která jsou více připravena, 
a naši regionální průkopníci pak mohou začít 
s  praktikováním v  zemích, které mají větší 
zájem o  změnu, jako je například Tchaj-
wan. Pokud například pořádají každoroční 
akci, je možné, abychom měli vegetariánská 
jídla? Je možné, abychom účastníkům 
pro porovnání ukázali uhlíkovou stopu 
masných a  vegetariánských variant, aby si 
mohli vybrat? Nikoho k  ničemu nenutit, jen 
informovat. Právě o  tom přece Mensa je. 
O inteligenci a znalostech. S těmito rozhovory 
můžeme začít v pozadí, ne oficiálně. Teprve 
pak jako další krok můžeme zkusit prosadit 
nějaké usnesení.

Kam se posunul svět jako celek? Viděli 
jsme plán Carbon Zero Evropské unie 
pro rok 2050, který se okamžitě stal 
kontroverzním. Existují lidé, kteří říkají, 
že 2050 je na uhlíkovou neutralitu příliš 
pozdě, jiní zase varují, že to ani není reálně 
dosažitelné. Nějaké názory?

Omar: Jedním z  problémů při stanovení 
termínu, jako je rok 2050, je, že nestačí 
vypouštět co nejvíce emisí nyní a na poslední 
chvíli přestat, protože všechen ten uhlík se 
v  atmosféře hromadí. Bohužel mnoho zemí 
to tak dělá. Například Německo si v  tomto 
směru vede velmi špatně. Dokonce své 
emise zvýšilo. Nahromaděný uhlík zůstává 
v atmosféře více než 100 let. A pokud jsme 
už vypustili mnohem více emisí než ostatní 
a budeme v tom pokračovat, bude nemožné 
vytvořit něco skutečně udržitelného 
celosvětově. Zvlášť vezmeme-li v  úvahu, 
kolik emisí musí vypouštět rozvojové země, 
jen aby dosáhly slušné životní úrovně. Takže 
je to dost složitá záležitost jak z politického, 
tak z ekologického hlediska.

Můžeme s  tím skutečně něco udělat? 
Juliene, mluvil jsi o těch schůzkách. Stačí, 
abychom se jen vzdělávali?

Julien: Mohli bychom zkusit zajistit nějaká 
následná opatření a ukázat výstupy z těchto 
schůzek členům zájmové skupiny. Ale to by 
zabralo trochu více času. Vím, že předseda 
francouzské Mensy se opravdu zabývá 
udržitelností. Takže je velmi otevřený 
jakékoli iniciativě. Ale nakonec to stejně 
musí někdo odmakat.

Budu ale pokračovat v  navrhování dalších 
seminářů. Nedávno jsem se třeba školil 
v  jiné vážné hře, která je více zaměřená na 
adaptaci. A je opravdu zajímavá. Takže bych 
navrhl asi několik akcí kolem ní.

Pokud se nějaká iniciativa stane oficiální 
iniciativou Mensy, určitě získá větší 
publikum a dopad. Ale když jsem se o tom 
krátce bavil s několika lidmi, tak odpověď 
vždy zněla, že je to politické téma. Co si 
o tom myslíte vy? Je udržitelnost politické 
téma, nebo ne?

Maggie: Způsob, jakým se díváme na 
udržitelnost, není jen to, co děláme jako 
organizace. Pokud se týká pouze aktivit 
Mensy, aby byla uhlíkově neutrální, rozhodně 
to není politické téma. Ale pokud se 
zabýváme ovlivňováním, bude to nesmírně 
politické. Dokonce jsem se setkala s hodně 
mensany, kteří ani nevěří ve změnu klimatu. 
I když s nimi nesouhlasíme, stejně musíme 
naslouchat tomu, co si o tom myslí. Protože 
pokud si myslí, že jde o politickou agendu, 
i  kdyby měla ovlivnit jen místní vládu, aby 
se vydala cestou udržitelnějších způsobů, 
pak to bude politické. Ovlivňování vládních 
a regulačních organizací je velmi politické.

Proto dávám přednost tomu začít nejprve 
uvnitř. Jakmile si zvykneme na to, že Mensa 
je velmi udržitelná organizace, pak budeme 
mít mnohem lepší půdu pro to říct, že když 
vidíme, že makroskopické prostředí nedělá 
skutečně správné věci, máme jako lidé, kteří 
jsou takzvaně intelektuální, povinnost být 
skutečně na správné straně dějin.
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Zmíněné a související projekty:
Coupled Model Intercomparison Project (CMIP): wcrp-cmip.org
Mezivládní panel pro změnu klimatu (IPCC): ipcc.ch
Model ORCHIDEE: orchidee.ipsl.fr
ERC LEAF-FALL: mensa.click/13x
EU Horizon 2020 HoliSoils: holisoils.eu
Dětské knihy: mensa.click/13y
Facebooková skupina EMAG 2024 Bukurešť: mensa.click/13z
Mensans for Sustainability na Facebooku: mensa.click/j7
Mensans for Sustainability na Mensa Workplace: mensa.click/140

Vzdělávací hry:
Climate Fresk: climatefresk.org
My Petite Planète: mapetiteplanete.org
Další klimatické hry: mensa.click/141

Veřejné zdroje a nástroje:
Climate Interactive: climateinteractive.org
Low Carbon Hub: lowcarbonhub.org
Team for the Planet: team-planet.com
Effective Environmentalism: effectiveenvironmentalism.org
Inženýři bez hranic: ewb-international.org
Zdroje vytvořené skupinou Mensans for Sustainability: mensa.click/mfs

Martin: Když se vrátím k  tomu, co jste 
zmínili v  souvislosti s  dětskými knihami, 
tak na něčem takovém v  současné době 
taky pracuji. Sice to nesouvisí s  otázkami 
životního prostředí, ale mám nějaké průniky 
do nakladatelského prostředí a  potenciálně 
bych mohl pomoci s tiskem a distribucí.

Shrňme si tedy, co máme v  současné 
době k  dispozici, do čeho se čtenáři 

tohoto článku mohou zapojit, přinést 
vlastní nápady a  úsilí a  pomoci s  tím, co 
se již děje. Měsíční setkání jsou skvělá, jen 
potřebují více posluchačů. Konají se každý 
osmý den v měsíci a začínají v 17:30 SEČ. 
Projekt dětských knih, na kterém pracuje 
Maggie, je skvělý. Můžeme Maggie pomoci 
s  jejich překladem a  vydáním v  dalších 
jazycích. Nebo napsat vlastní. A  konečně 

to, že se EMAGy a další akce Mensy stanou 
udržitelnými nebo alespoň udržitelnost 
zohledňujícími, se zdá být skvělým 
nepolitickým způsobem, jak v rámci Mensy 
šířit principy udržitelnosti v širším měřítku. 
Pokud vám tedy na udržitelnosti záleží 
a  máte trochu času, určitě se podívejte 
na níže uvedené odkazy a  přidejte se ke 
skupině Mensans for Sustainability.
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Mensa a inteligence
v médiích připravil: Stanislav Wolf

stanislav.wolf@mensa.cz

Všimli jste si článku o Mense 
nebo inteligenci? 

Prosím, zašlete odkaz na adresu 
redakce@mensa.cz

 Mensa

Rekordní zájem o Logickou olympiádu | 
Studio 6 Česká televize, mensa.click/126 
3. 11. 2023, čas od 6:50

 Nadané děti
„Že se budou nudit, je jedním z  celé 
řady problémů. A není malý, není to ‚jen‘. 
Když se totiž nudíte chvíli, dokážete se 
s  tím vypořádat, ale když je to už třeba 
polovina času, kterou dítě ve škole každý 
den tráví? Pro mimořádně nadané děti 
bývá neadekvátních i  80–90 procent 
výuky. Nuda, čekání na ostatní, stálé 
přizpůsobování se a dělání věcí, které jim 
nic nedávají. Samozřejmě nudu a  ‚prudu‘ 
nejde nikdy zcela vyloučit, ale pokud 
bychom použili Paretovo pravidlo, mělo 
by dítě z 80 procent zažívat dobrou práci 
a k tomu 20 procent těžkostí. Ono i nadané 
dítě zkrátka potřebuje makat a  zažívat 
adekvátní přístup. A k tomu jsme se také 
inkluzí zavázali. Že budou uspokojovány 
potřeby všech dětí.” zdroj: Kateřina Emer, 
EDUzín

Nadané dítě je pro učitele největší spojenec. 
Pokud ho ovšem vidí, říká Kateřina Emer | 
EDUzín, mensa.click/127

Podpora nadaných neznamená drahé 
vybavení a spoustu práce navíc, říká 
koordinátor nadání | EDUzín, 
mensa.click/128

Nadané dítě? V pomocné škole by mu bylo 
líp! | Seznam Médium, mensa.click/129

Obyčejné ZŠ jen pro průměrné? Realita 
inkluze je špatná. Je to však tabu | 
Seznam Médium, mensa.click/12a

Nadané dítě: Jak poznáte, že ho máte doma? 
Psycholožka odhaluje typické projevy | 
Maminka, mensa.click/12b

Domažlický student obhájil zlato 
z mezinárodní astronomické olympiády! | 
ZAK TV, mensa.click/12c

V šesti si zamiloval chemickou laboratoř, 
ve čtrnácti se stal pomvědem. Na studijním 
oddělení si mysleli, že si dělá legraci | 
Radiožurnál Rozhlas, mensa.click/12d

Nedávno jí bylo osmnáct, rakovinu ale 
zkoumá už roky. Dlouho si o sobě myslela, že 
je exot | Reportér magazín, mensa.click/12e

Co vás čeká v poradně při testech nadání? 
Zeptali jsme se za vás | EDUzín, 
mensa.click/12f

 Lidská inteligence

„Zvukové vlny ovlivňují mozkové vlny, které 
pak pomáhají získat přístup k inteligenci. 
Vystavení hudebním zvukům a skladbám 
tak pomáhá zažehnout mozkové vlny, 
které následně vedou k vyšší inteligenci. 
Bylo konkrétně zjištěno, že hudebníci 
dokáží efektivně využívat levou i  pravou 
stranu mozku ke zpracování informací. 
Hudba specificky pomáhá rozvíjet verbální 
paměť, dovednosti čtení a  matematické 
dovednosti. Pomáhá také zvýšit pozornost 
a soustředění.” zdroj: Marianne

Poslouchání hudby zvyšuje inteligenci u dětí. 
Záleží ale na tom, co poslouchají | Marianne, 
mensa.click/12g

Geniálního mladého matematika nepřijali na 
Oxford. Ztratili jeho přijímací test | Novinky, 
mensa.click/12h

Hudba rozvíjí všechny formy inteligence, říká 
jazzman, který učí předškoláky | EDUzín,  
mensa.click/12i

Blbý a blbější? Lidstvo hloupne, průměrné IQ už 
neroste a začíná klesat | Flowee, mensa.click/12j

Zpomalte mentální stárnutí díky jednoduchým 
návykům | Novinky, mensa.click/12k

 Mozek
Chytřejší děti díky kojení? Vědci odhalili, jak 
mateřské mléko podporuje rozvoj mozku | 
Víkend HN, mensa.click/12l

„Za normálních okolností jsou myši 
přirozeně opatrné  – pohybují se spíše 
po stranách a  vyhýbají se otevřenému 
prostoru. To všechno jsou instinktivní 
reakce, které je chrání před případnými 

predátory. Myši, které byly vystaveny 
vyššímu množství mikroplastů ve vodě, se 
častěji pohybovaly neopatrně, uprostřed 
místnosti  – měly také nepravidelnější 
pohyby a urazily delší vzdálenosti. To bylo 
nápadné hlavně u  starších myší. Rozdíly 
v chování byly alarmující, zejména proto, 
že myši záměrně požívaly mikroplasty 
pouze tři týdny. Při zkoumání myší si 
vědci všimli také zánětů v  jejich mozku. 
Zaznamenali také pokles jednoho 
proteinu, který podporuje buněčné 
procesy v  mozku. Nižší hladiny tohoto 
proteinu jsou spojovány s  ranými 
stádii některých neurodegenerativních 
onemocnění včetně myších verzí 
Alzheimerovy choroby.” zdroj: ČT 24

Mikroplasty pronikají až do mozku. A mění 
chování, varuje studie | ČT 24, mensa.click/12m

Olovo zabíjí miliony lidí ročně. Snižuje IQ 
a zvyšuje míru kriminality | 
Hospodářské noviny, mensa.click/12n

Nejhorší je poslat dítě za trest za dveře 
a nechat ho tam samotné. Odbornice 
vysvětluje, jak trauma mění mozek | Deník N, 
mensa.click/12o

Přestaňte dělat těchto 6 věcí. Ničíte si vlastní 
mozek | Kondice, mensa.click/12p

Čtyři mozek spočítá přesně, pět už odhaduje. 
Pokus rozřešil starou otázku | EDUzín.cz, 
mensa.click/12q

 Aplikace
Zábavné Matematické Hry | Felix 
Entertainment Apps, mensa.click/12r

Trénujte svou paměť a logické uvažování 
řešením zábavných matematických a jiných 
úkolů!

 Zahraniční (EN)
AI Uncovers Secrets of Brain Aging | 
Neuroscience News, mensa.click/12s

Researchers identify ‚clear changes‘ in aging brain 
using novel techniques | Science Daily, 
mensa.click/12t

How Close Is Science to Solving the Problem of 
Consciousness? | Discover Magazine, 
mensa.click/12u

Artificially grown ‚mini-brains‘ without animal 
components bring opportunities for neuroscience 
| Science Daily, mensa.click/12v

Brain Region That Links Language to Social 
Cognition Identified | Neuroscience News, 
mensa.click/12w

How the Brain Decodes Speech in Noisy Rooms | 
Neuroscience News, mensa.click/12x

Where Imagination Lives in Your Brain | Scientific 
American, mensa.click/12y

How the Visual System Shapes Your Memory | 
Futurity, mensa.click/12z
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Marie Bláhová, Aneta Bojarská Krotká, Viktor Borek, Vít Brouček, Lucie 
Bryndová, Marie Brzobohatá, Elizabeth Bučková, Zuzana Cejpková, Filip 
Chudý, Petr Czernín, Ema Čekalová, Jakub Čuhanič, Natálie Dardová, Viktor 
Dostál, Simona Dubcová, Kristýna Dvořáková, Nicol Dvořáková, Viktor 
Fedorov, Jiří Fučík, Aleš Gavlovský, Lily Havlovicová, Marína Hemerková, 
Karel Hromadka, Markéta Hruboňová, Patrik Jakeš, Šimon Jakubovský, 
Michael Jasiok, Milan Jati, Vojtěch Jedlička, Šimon Jonaštík, Tomáš Jursík, 

Ondřej Karbula, Jonáš Klement, Matěj Kmínek, Stella Kocianová, Ondřej 
Koloničný, Dominik Kolčava, Nela Kotrbatá, Radek Kovařík, Oliver Košťál, 
Anna Kratochvílová, Amálie Krčková, Rachel Kubiszová, Tomáš Kuchař, 
Lilit Kuhnertová, Jiří Kuneš, Ema Kutnerová, Magdalena Kutálková, Nikola 
Kytnerová, Matěj Landa, Robert Landa, Luboš Laštovička, Robin Látal, 
Matěj Machačka, Kristýna Machýčková, Matias Maroušek, Jan Matušek, 
Berenika Meisner, Mikuláš Michal, Mykhailo Mishyn, Tomáš Mráz, Tomáš 
Mužík, Magdalena Anna Müllerová, Lukáš Nedvěd, Pavel Nimrichtr, 
Adriana Niziolová, Petra Nohavová, Lukáš Nohejl, Dan Novotný, Filip 
Novotný, Max Novák, Michal Novák, Jan Němec, Stela Ožanová, Marek 
Plachý, Michal Pochop, Aleš Pokluda, Adam Prokop, Nella Pánková, 
Sofie Anna Reicheltová, Johana Reitermanová, Pavel Repaň, Magdaléna 
Retková, Martin Říha, Anna Sodomková, Hana Stejskalová, David Stoklas, 
Michal Struk, Emma Svobodová, Tamara Syková, Petr Šimčák, Thea 
Škodová, Petr Šotola, Miroslav Šveněk, Petr Šťastný, Martin Tajtl, David 

Takáč, Zbyněk Tetour, Andrei Teut, Dominik Trávníček, Michael Turek, 
Pavel Urban, Johanka Urbanová, Veronika Vasilenková, Jakub 

Veverka, Antonín Voříšek, Dana Vrbová, Martina Vráblíková, 
Matěj Vtelenský, Bedřich Vylít, Viktor Válek, Ondřej Zedník, 

Zdeňka Zimolová, Jiří Změlík, Michal Zátopek.

Educa week Liberec
Hana Kotinová

Již podruhé měla Mensa svůj stánek na akci s názvem Educa expo, která probíhala v Home 
Credit Areně v  Liberci ve dnech 12.  – 14.  října  2023. Příchozí měli možnost si vyzkoušet 
pár hlavolamů, her, a  hlavně ukázkové testy. Výsledky zájemců jsme celou dobu pečlivě 
zaznamenávali – ukazuje je následující graf:
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Předvánoční bowling MS Praha
Tomáš Nováček

Rok se sešel s  rokem, a  tak nastal čas na 
každoroční předvánoční bowling MS Praha. 
Dovolte mi tedy, abych vás srdečně pozval do 
Restaurace Koulovna (restauracekoulovna.
cz), kde máme na 12.  prosince od 19:00 
zarezervované tři dráhy na dvě hodiny.

Zároveň budeme mít až do zavíračky 
zamluvené stoly, určené pro nezávazné 

Název akce Místo konání Datum konání Web akce

Únikový víkend Ústí nad Labem 16. 12. mensa.click/132

(Dětské) adventní trhy na nám. Jiřího z Poděbrad Praha 17. 12. mensa.click/133

Schůzka MS Brno Brno 18. 12. | 15. 1. mensa.click/134

Setkání MS Praha ve Vidličkách a nožích Praha 19. 12. | 16. 1. | 20. 2. mensa.click/135

Odpoledne plné her České Budějovice 20. 12. mensa.click/136

Předvánoční bowling v Brně Brno-Zábrdovice 22. 12. mensa.click/137

Vánoční snídaně ve SmetanaQ Café Praha 23. 12. mensa.click/10i

Pomazánková party, hry, volná diskuze Brno 28. 12. mensa.click/138

ČB – šachové odpoledne s Eliškou Richtrovou České Budějovice 30. 12. mensa.click/139

Silvestr v Prostějově s florbalem Prostějov 31. 12. mensa.click/13a

Setkání MS Ostrava Ostrava 2. 1. mensa.click/13b

Setkání MS Praha v Červené cibuli Praha 3. 1. | 7. 2. | 6. 3. mensa.click/13c

Valná hromada MS Liberec + pravidelná schůzka Liberec 10. 1. mensa.click/13d

Business Club Praha 6 11. 1. | 8. 2. mensa.click/13e

SIG Peníze: Energie ČR + Brno 16. 1. mensa.click/13f

Ski Weekend Slovenia Slovenia 19. 1. mensa.click/13g

Pravidelná schůzka MS Prostějov Prostějov 26. 1. | 23. 2. mensa.click/13h

Setkání a valná hromada MS Ostrava Ostrava 6. 2. mensa.click/13i

Pravidelná schůzka MS Liberec Liberec 14. 2. | 13. 3. mensa.click/13j

Florida 2024 Florida 15. 3. mensa.click/13k

CERN – komentovaná exkurze Ženeva, Švýcarsko 6. 4. mensa.click/13n

Německo 2024 Německo 16. 4. mensa.click/13m

Od pivovaru k pivovaru Děčínsko 28. 5. mensa.click/m4

Od pivovaru k pivovaru Litoměřicko 18. 6. mensa.click/m8

Peru 2024 Peru 28. 6. mensa.click/13o

klábosení či předvánoční pojídání, abychom 
na jaře měli proč hubnout do plavek.

POZOR! Pokud si chcete zahrát bowling, 
je potřeba se na akci předem přihlásit  
na mensa.click/125.

Protože ještě nemáme vyčerpané peníze 
z  fondu pro místní skupinu, berte tuto akci 

jako předvánoční dar od Mensy  – bowling 
bude bez poplatku. Přihlášky jsou tedy 
čistě orientační, abych podle toho nahlásil 
restauraci počet lidí, takže se, prosím, 
opravdu přihlašujte.

Budeme se na vás těšit! 
Vaše MS Praha

K A LEN DÁ Ř  A KCÍ
Podrobnosti 

a aktuální přehled 
akcí najdete na: 
www.mensa.cz
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Po Út St Čt Pá So Ne

1 2 3 4 5 6 7

8 9 10 11 12 13 14

15 16 17 18 19 20 21

22 23 24 25 26 27 28

29 30 31

ú n o r  2 0 2 4
Po Út St Čt Pá So Ne

1 2 3 4

5 6 7 8 9 10 11

12 13 14 15 16 17 18

19 20 21 22 23 24 25

26 27 28 29

p r o s i n e c
Po Út St Čt Pá So Ne

1 2 3

4 5 6 7 8 9 10

11 12 13 14 15 16 17

18 19 20 21 22 23 24

25 26 27 28 29 30 31



| 25 |

SIG Peníze, SIG Seberozvíjení, SIG Ekologie 
– uplynulý rok, plánované akce

Besedy mensovního Business Clubu 
znovu každý měsíc

Vladimír Kutálek

Aleš Hodina

SIG Peníze pro vás už více než rok pořádá 
webináře i  semináře na různorodá témata. 
Povídali jsme si o  nájmech, pojištění 
nemovitosti, domácnosti a  odpovědnosti, 
inflaci, důchodech a  pasivních příjmech, 
několikrát o investicích, o životním pojištění, 
o pojištění vozidel i o energiích.

Děkuji za zpětnou vazbu, pomáháte mi tak 
si najít čas a  energii na pořádání dalších 
seminářů, např.:

Seminář o  pojištění majetku: „Díky moc 
za prezentaci, už si předělávám pojištění 
nemovitosti, Vaše tipy mi pomohly ušetřit asi 
30 % ceny, díky moc!“

Seminář o  nájmu: „Bylo to fajn a  téma 
zajímavé i  pro toho, kdo ani nemá co 
pronajímat, připadně se ani nechystá (i když 
takový asi nevydržel úplně do konce).“

Děkuji i  za zajímavé dotazy, nejen během 
webinářů, ale obecně během činnosti SIGu. 
Nejen, že mám rád zpestření, ale občas 
na základě některých vašich dotazů nebo 
poptávek vznikne osvětový článek zde do 
časopisu Mensy nebo častěji na stránkách 
serveru Měšec  – mensanem byl inspirován 
např. článek o  tom, jak pojistit dítě na 
odpovědnost za škody, když je ve střídavé 
péči (mensa.click/13w). Posílejte zajímavé či 
obtížné dotazy a případy dál, jsem za ně rád.

O čem si budeme 
povídat příště?
Ve čtvrtek 28. prosince bude v Brně osobní 
setkání, volný program (pomazánková party, 
hry, volná diskuze). Pojďte si neformálně 
popovídat, o  čem bude chuť, nebo si jen 
zahrát deskovou hru. Akce je vhodná i  pro 
děti. Počet míst omezen na 15. Přihlášky: 
mensa.click/138

Někteří z mensanů si ještě pamatují dřívější 
schůzky SIG Business Club, spojené 
s  besedou se zajímavým hostem. Od 
letošního října v nich pokračujeme dál.

Scházíme se každý druhý čtvrtek v  měsíci 
v 18:30 v sídle Mensy v pražských Dejvicích. 
Hosta zveme na 19:00. Na místě je pro 
každého zajištěno i  drobné občerstvení 
(voda, káva, čaj). Pokud vás tedy různé 
otázky byznysu zajímají, zkuste se i vy mezi 
nás přijít podívat.

Bližší informace o pozvaném hostu a tématu 
besedy najdete vždy v  kalendáři akcí na 

mensovním webu. A  kdo se v  intranetu 

přihlásí k  příjmu zpráv SIG Business Club 

(v menu označeno jako „příjem konferencí“), 

bude dostávat tyto informace také e-mailem.

Uvítám samozřejmě i  vaše tipy na příští 

hosty. Teď v prosinci jím bude pan Richard 

Kaucký  – zakladatel, většinový vlastník 

a statutární zástupce legendární softwarové 

společnosti Software602 a.s.

Těším se na shledanou s vámi na tomto nebo 

některém z dalších setkání.

V úterý 16. ledna se online potkáme na téma 
Energie. Oproti semináři z  víkendu SIGů 
bude online a  doplněn. Na druhou stranu 
to bude pilotní webinář, kde se budete moci 
účastnit i  tak, že dojdete osobně. A  po 
webináři si můžeme povídat i unplugged, je 
to pilot, jaké si to uděláme, takové to bude.  
Přihlášky: mensa.click/13f

Další webináře nejsou zatím vypsané, 
abych mohl reagovat na aktuální témata. 
Předpokládám, že v  březnu se SIG Peníze 
bude věnovat výběru nového produktu 
Dlouhodobý investiční produkt, záleží jestli 
zákon o  něm stihne vstoupit v  platnost. 
Nemohu vyloučit posunutí i na únor.

V  každém případě si už nyní můžete 
rezervovat v  kalendáři termíny dalších 
webinářů, seminářů. Pokud nenastane 
nějaký zádrhel, budou 20. února, 19. března, 
16.  dubna… Nebo si pamatujte den po 
MS Brno, což je v  úterý po třetím pondělí 
v měsíci.

Časté otázky jsou na záznamy. Preferuji 
semináře s  osobní účastí, ale chápu, že 
občas se člověk nemůže zúčastnit, proto se 
může hodit možnost nechat si poslat záznam. 
Nicméně, aby byla motivace se především 
zúčastnit, abyste si udělali čas a byli online 
(potenciálně aktivní), je záznam zpoplatněn. 
Abyste projevili zájem přihlášením, i  když 
se nemůžete zúčastnit, je cena záznamu 
pro přihlášené symbolických 50 Kč, pro 
nepřihlášené 500 Kč. Současně je to také 
finanční odměna za práci navíc spojenou se 
záznamy. Číslo účtu je 2400217531/2010, do 
poznámky dejte váš e-mail a datum semináře. 
Můžete samozřejmě poslat jakoukoliv vyšší 
částku, děkuji.

Na víkend SIGů jsem zkusil uspořádat akce 
osobní, i  když SIGy jsou celostátní. V  Brně 

bylo tolik akcí, že si účastníci museli vybírat, 
kam půjdou, akce byly i  paralelně. V  čase 
vypisování akcí fyzických už jsem vypsal 
i online akce, tedy účast na mých akcích šlo 
odložit. Takže účast byla tomu adekvátní. Pro 
účastníky to bylo o to přínosnější.

Jak zajistit, aby vám další seminář/webinář 
neušel? Stačí se na nějaký přihlásit 
a  souhlasit se zasíláním upozornění na 
webináře. Nebo mi napsat e-mail v  tomto 
duchu. Nebo seznam webinářů naleznete na 
stránkách SIGů: sigseberozvijeni.vlkuver.cz, 
sigpenize.vlkuver.cz, sigekologie.vlkuver.cz, 
případně na mých finančně poradenských 
stránkách naleznete akce SIGu Peníze: 
vlkuver.cz. Dozvědět se o  seminářích 
můžete i  sledování konferencí SIGů nebo 
jejich facebookových skupin  – jejich adresy 
naleznete na stránkách SIGů.

Pokud chcete záznam minulých webinářů, 
můžete si jako vánoční dárek nechat 
poslat záznam za jednotnou cenu 50 Kč při 
zaplacení do 22. 12. 2023.
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Podzimní celostátní setkání v Ostravě
Organizační tým ve složení Petr A. Lukaštík, Čestmír Kalus, Martin Grossmann, Radek Hřivňacký, Hana Kalusová, Hana Vantuchová, Jiří 
Šmach, Kateřina Horková, Ladislav Adamec, Mikuláš Navrátilík, Lukáš Kobierský, Radek Jureček. Foto: Zdeněk Falář, Lucie Jirků, Radek 
Jureček, Pavel Valenta

Ve dnech 27. září – 1. října 2023 do Ostravy 
přijelo skoro 140 účastníků celostátního 
setkání. Přes den si mohli vybírat z různých 
exkurzí, procházek a  aktivit nebo si zařídit 
program vlastní, v podvečer byly připraveny 
přednášky a večery už byly tradičně věnovány 
soutěžím týmovým nebo individuálním, po 
nichž už byla na programu jen volná zábava. 
Sobotní bojovce počasí moc nepřálo, ale 
odpoledne už vysvitlo i sluníčko.

V  soutěži týmů (kterých bylo tentokráte 
deset) se všechny záludnosti podařilo 
nejlépe překonat týmům PROF. ARRONAX, 
KAPITÁN NICHOLL a PHILEAS FOGG.

V soutěži jednotlivců se pak na prvních třech 
místech umístily Eliška Valentová, Michaela 
Spáčilová a Lucie Jirků.

Děkujeme vám všem, kteří jste přijeli 
a podíleli jste se na tom, že během setkání 
vládla tak báječná a  pohodová atmosféra, 
a doufáme, že jste si setkání užili. Děkujeme 
také všem, kteří se aktivně zapojili do 
programu, a  všem těm, kteří nám umožnili, 
abychom do programu mohli zařadit exkurzi, 
prohlídku, procházku, sportovní aktivitu 
nebo přednášku.

Nicméně podzimní celostátní setkání 
v Ostravě už je historií a už se těšíme na jarní 

celostátní setkání v  květnu 2024, které pro 

nás chystá MS Liberec.

Fotky z akce:
Radek Jureček: 

mensa.click/13p (čtvrtek) 

mensa.click/13q (pátek) 

mensa.click/13r (neděle)

Zdeněk Falář: mensa.click/13s

Lucie Jirků: mensa.click/13t

Pavel Valenta: mensa.click/13u

Ukázka šifry 
(řešením je název ptáka)
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Celostátní setkání v Ostravě
Jakub Moc, foto: Jakub Moc, Zdeněk Falář, Lucie Jirků, Radek Jureček, Pavel Valenta

Na konci září jsem vyrazil na celostátní 
mensovní setkání. Poprvé jsem na setkání 
byl v Prostějově jen na jednu noc, tentokrát 
to tedy bylo poprvé, co jsem zažil setkání 
kompletní.

Do Ostravy jsem dorazil ve čtvrtek v  11:54, 
zhruba ve 12:30 jsem byl u  hotelu. Protože 
jsem si zvolil takto nešikovný čas příjezdu, 
nebyl na místě žádný organizátor, a tak jsem 
strávil asi 30 minut zmatený před hotelem, 
než se mi podařilo ubytovat se v  Lowcost 
Hotelu. Od 15:00 zhruba do 17:00 jsem byl 
na exkurzi v  Marlence ve Frýdku-Místku. 
Exkurze zahrnovala ochutnávku některých 
výrobků a  prohlídku výrobny. Provázel nás 
skvělý řečník, a  i  proto byla prohlídka tak 
zajímavá.

Po návratu na hotel jsem měl trochu volného 
času, tak jsem se šel podívat na jednání Rady 
Mensy. Vydržel jsem na ní od 17:40 do konce, 
tedy zhruba do 18:30. Jednání začínalo 
v 9:00, celkem se tedy jednalo zhruba devět 
a  půl hodiny! Poté jsme odešli na večeři. 
Vzhledem k  tomu, že je Best Western hotel 
Vista čtyřhvězdičkovým hotelem, byla večeře 
dost formální v porovnání s tím, na co jsem 
zvyklý. Na stolech byla připravena voda, 
číšníci přinesli polévku, kterou jsme si sami 
mohli nabrat, a poté přinášeli hlavní chod.

Po večeři, od 19:10, se hrála individuální hra 
o generaci Z (lidé narození po roce 2000): měli 
jsme odpovědět na 20 otázek ohledně hudby, 
memů, zkratek a  podobně. Koncept se mi 
velmi líbil, přestože jsem odpověděl asi jen 
na třetinu otázek a chvílemi se muselo čekat 
na ostatní. S  týmem jsme pak absolvovali 
ještě hru Dvouminutovka. Během dvou minut 
jsme měli odpovědět na co nejvíce otázek. 
Této jednoduché odpočinkové hře nemám co 
vytknout. Na hotel jsem se dostal zhruba ve 
21:00.

Pátek jsem začal snídaní v Lowcost Hotelu. 
Nebyla sice tak bohatá, jako bývá jinde, ale 
pro mě, jakožto studenta, byla naprosto 
vyhovující. Jen voda chutnala nějak podivně. 
Od 11:00 jsem byl na exkurzi v  Planetáriu. 

Chvíli povídali přímo zaměstnanci 
o současné obloze, poté jsme viděli zhruba 
45minutový film o  vesmíru. Program byl 
rozhodně zajímavý, nicméně já osobně bych 
preferoval něco trochu odbornějšího.

Od 16:00 jsem byl na zajímavé prohlídce 
v  Muzeu meteoritů ve Frýdku-Místku. 
Dozvěděli jsme se něco o  jejich druzích, 
jejich původu a  také trochu o  problematice 
pojištění meteoritů v  hodnotě několika 
milionů. Překvapilo nás i  to, že největší sítí 
pro zachytávání letících meteorů (bolidů) 
na světě je Evropská bolidová síť založená 
Zdeňkem Ceplechou z Česka.

Po večeři jsme dostali informace k  sobotní 
bojovce a zahráli jsme si hru Odhad, kterou 
si pro nás připravil Tomáš Blumenstein. 
Spočívala v  tom, že Tomáš promítal 
jednoduché fyzikální a podobné úlohy (např. 
Jaká je hmotnost koule ze zlata o  průměru 
3 metry?) a  naším cílem bylo co nejrychleji 
a  nejpřesněji odhadnout nebo spočítat 
odpověď. Tato soutěž mě bavila možná 
nejvíce z celého setkání, dokonce jsem pak 
pomáhal Tomášovi s  vyhodnocením. Spát 
jsem šel až po půl dvanácté.

V  sobotu na nás čekala bojovka. Týmy 
startovaly po čvrthodině u  mostu přes 
Ostravici v  Ostravě-Přívozu. Čekalo nás 11 
stanovišť s šiframi, na jejichž vyřešení jsme 
měli po 15 minutách. Původně jsme měli 
dostávat QR kód s odkazem na zadání, ale 
systém většinu času nefungoval, takže jsme 
dostávali zadání na papíře. Některé šifry 
byly zajímavé, například šifra s převrácenou 
japonštinou, QR kód s  braillovým písmem 
nebo morseovka zakódovaná do zvuků 
zvonů. Bohužel většinu výletu pršelo (nebo 
alespoň mrholilo), takže jsem se těšil domů. 
Včetně dopravy trvala celá bojovka zhruba 
od 8:10 do 16:02.

V  18:00 měl náš tým zneškodnit bombu. 
Jednalo se o hru Keep Talking and Nobody 
Explodes, v níž jeden člověk sedí u PC a snaží 
se zneškodnit bombu podle rad zbytku 
týmu, který má k  dispozici dokumentaci ke 
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zneškodnění. Tuto hru jsem si užil a  chtěl 
bych si ji někdy zahrát znovu, přestože nám 
se moc nedařilo. Během dvaceti minut jsme 
zneškodnili jen tři moduly z  jedenácti, poté 
jsme vybouchli.

Po večeři nás čekala individuální hra o tom, 
co si myslí zbytek místnosti. Za odpověď 
na každou z  10 otázek jsme dostali tolik 
bodů, kolik lidí v  místnosti odpovědělo 
stejně. Například když jste na otázku 
„Kdo je nejvýznamnější ostravský rodák?“ 
odpověděli „Petr Augustín Lukaštík“, dostali 
jste řekněme 6 bodů, protože tato odpověď 
se celkem objevila šestkrát. Zajímavý 
koncept, stejně tak by mohlo být zajímavé 
bodování obrátit (nejvíce bodů, pokud 
stejně odpověděl jen jeden další člověk, 
méně bodů, pokud tak odpovědělo více 
lidí). Než jsem odešel do hotelu, seznámil 
jsem se s  jedním studentem z Německa na 
výměnném pobytu. Spát jsem šel chvíli po 
půlnoci.

V  neděli v  9:30 proběhlo společné focení, 
vyhlášení průběžných a konečných výsledků 
a rozdání cen. Zhruba do 12:00 jsem pomáhal 
organizátorům s  odnosem věcí. Poté jsem 
se chvíli zdržel v  hotelu, než jsem odjel na 
nádraží. Vlak (Eurocity Českých drah) byl 
úplně plný – jen v části vagónu u dveří stálo 
nejméně 10 lidí, 2 kufry a 3 batohy. Dokonce 
byla ve vlaku security.

Až na některé části (nejistota při příjezdu, 
bojovka v dešti, shánění dopravy) mě setkání 
celkově bavilo, příště si však budu muset 
nějaké věci naplánovat lépe (ne dvě navazující 
exkurze, více času na odpočinek). Chtěl bych 
poděkovat všem organizátorům a  všem 
lidem, kteří mě vozili autem na exkurze a díky 
nimž jsem se mohl setkání aktivně účastnit.

A  co vy, už se těšíte na jarní setkání 
v Libereckém kraji?
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Víkend SIGů Marta Frydrychová,  
foto: Zbyněk Novotný, Stanislav Wolf

Uspořádat víkend SIGů, tak znělo zadání, které jsem jako radní 
kompetentní za danou oblast obdržela. Co si pod takovým víkendem 
představit, jsem vůbec netušila, přestože jsem koordinátorkou SIGu 
Jihočeské nadané děti od roku 2018, ale nikdy jsem podobnou akci 
uspořádanou mými předchůdci nezažila. K  výzvě jsem se přesto 
postavila čelem a snažila se vše uspořádat tak, aby mi akce dávala 
smysl a aby umožnila zapojit se všem SIGům napříč celou republikou.

A jak to celé dopadlo?

Víkend SIGů byl vyhlášen v  termínu 
27.–29.  9.  2023. Centrem celého dění byl 
jihočeský Písek, kde se o  veškeré aktivity 
starali členové SIG Jihočeské nadané děti 
a  MS České Budějovice. V  pátek byly za 
pomoci SIGu Deskovky Brno připraveny 
deskové hry v  Městské knihovně, kterých 
se zúčastnilo neuvěřitelných 50 návštěvníků. 
V  sobotu jsme navštívili Sladovnu, místní 
interaktivní dětskou galerii, a  nahlédli 
postupně do všech výstav, které nabízí. 
Odpoledne patřilo návštěvě Zemského 
hřebčince. Samozřejmě nemohla chybět 
ani prohlídka tohoto krásného jihočeského 
města a fotografování u tradičních písečných 
soch, které byly i na konci října ve výborné 
kondici. Večer jsme strávili nad deskovkami 
a  poslechli si výzvu místních radioamatérů, 
kteří jsou autory orientačně-šifrovací soutěže 
I. Quest. Neděli jsme si v  Písku užili každý 
po svém, někteří vyšlápli do Píseckých hor, 
jiní se pustili do místní šifrovačky, která 
nás provedla jednotlivými zákoutími tohoto 
krásného města.

Další úžasné akce byly vypsány napříč celou 
republikou.

Již v  úterý, v  domluveném předtermínu, se 
v  Praze sešel SIGurmán na snídani v  Café 
Louvre. V  pátek proběhl v  Brně „Brunch 
se znalkyní Ivanou Prchalovou,“ který 
připravil SIG Business Club, a  „Networking 
na hradbách“ v  podání SIGu Manager. 
V  Praze se zase „psalo všemi smysly“ pod 
hlavičkou SIGu Literární tvorba. Sobota 

patřila procházce Toulcovými maštalemi se 
SIGem Outdoor, návštěvě vodní elektrárny 
Orlík a rozhledny Milada se SIGem Turistika, 
v Brně se řešily hlavolamy a hrály deskovky 
se SIGem Věda a  probíhaly přednášky 
Energie a Dlouhodobý vztah, pořádané SIGy 
Peníze a Seberozvíjení.

Neděle byla zakončena opět v  Brně, kde 
SIG Deskovky Brno, který zahajoval v pátek 
v  písecké knihovně, připravil v  brněnské 
čajovně Za Zrcadlem večerní deskohraní.

Celé víkendové dění bylo pečlivě sledováno 
členy SIGu Facebůk, kteří dohlíželi nad 
akcemi nejen v Písku, ale i na Orlíku a vyhlásili 
pro všechny zúčastněné soutěž „Jak jsem si 
užil víkend SIGů“. Všechny dětské účastníky 
soutěže hned na místě odměnili, za což si 
odvezli několik cenných lajků na své SIGové 
nástěnce.

Přestože celý víkend byl jeden velký 
experiment, věřím, že se povedl, a pokračovat 
v tomto duchu i do budoucna mi dává smysl. 
Zapojilo se celkem 12 SIGů, které připravily 
aktivity pro více než 130 zájemců jak z  řad 
Mensy, tak veřejnosti.

Děkuji všem koordinátorům, kteří do toho 
šli a  kteří připravili krásný, a  hlavně pestrý 
program. Právě díky vám se účastníci mohli 
podívat na zajímavá místa napříč celou 
republikou a  strávit příjemné chvíle mezi 
zajímavými lidmi. A  samozřejmě obrovské 
poděkování patří všem kamarádům z  MS 
České Budějovice, kteří podnikají všechny 
tyto šílené nápady se mnou, a  zatím to 
vypadá, že je to dokonce baví.
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SIG Turistika: vodní elektrárna Orlík 
a rozhledna Milada Iveta Jelínková

Poslední letošní říjnovou sobotu jsme se 
v  rámci Víkendu SIGů vypravili na exkurzi 
do vodní elektrárny Orlík, která je klíčovým 
článkem Vltavské kaskády a  významně 
se podílí na řízení celostátní energetické 
soustavy. Její celkový výkon je 364 MW 
a  operativní najetí do provozu na hranici 
plného zatížení zvládne za pouhých 128 
sekund.

Přehrada zadržuje 720 milionů metrů 
krychlových vody a  je tak nejobjemnější 
akumulační nádrží v České republice. Vodní 
dílo bylo vystavěno v  letech 1954–1961 
a  Vltava byla přehrazena vybudováním 
gravitační betonové hráze o  výšce 91,5 m 
a délce její koruny 450 m. Hlavním stavitelem 
přehrady Orlík byl pan Ing. Alois Kraus 
a  skvělá kvalita jeho práce byla nejednou 
otestována během velkých povodní. Samotná 
elektrárna byla uvedena do provozu v letech 
1960–1961 a jsou v ní instalována čtyři plně 
automatizovaná soustrojí s  Kaplanovými 
turbínami. Jedno desetilopatkové kolo 
bylo oceněno na světové výstavě EXPO 58 
v Bruselu zlatou medailí.

Po prohlídce elektrárny jsme zamířili 
k  bývalému atomovému krytu, který měl 
v  případě válečného konfliktu sloužit jako 
zázemí pro techniky z elektrárny a k zajištění 
dodávek elektřiny během následujících dnů 
po napadení.

Po polední pauze v místní solenické restauraci 
jsme se vydali pěšky vzhůru k  nedaleké 
rozhledně Milada na vrchu Krchov. Jedná 
se o  dřevěnou rozhlednu hranolovitého 
tvaru s  výškou devět pater zpřístupněnou 
v  roce 2017 a  pojmenovanou po mamince 
autora Radomila Kessla. Rozhledna se právě 
loučila s  letošní sezónou, a  tak jsme mohli 
za doprovodu živé hudby vyhodnotit naše 
sobotní setkání.
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SIG Deskovky Brno: Deskohraní u Dáši 
aneb o prospěšnosti deskových her

SIG Literární tvorba: Ekfráze i jiné 
formy aneb Psaní všemi smysly

Stanislav Wolf

Jaroslav Menčík

Hraní deskových her má větší význam, než by 
se na první pohled mohlo zdát. Mnoho lidí je 
považuje za plnohodnotnou moderní formu 
zábavy, ale najdou se naopak i  tací, kteří je 
vnímají jako ztrátu času a zábavu dětinskou. 
Deskové hry však nejsou jen o házení kostkou 
a  posouvání figurkami po herní desce. 
Skrývají v  sobě mnoho přínosů pro lidský 
mozek a společenský život.

Jedním z  hlavních benefitů deskových 
her je schopnost spojovat lidi. Hraní her 
v  kruhu rodiny nebo s  přáteli poskytuje 
skvělou příležitost k  posílení mezilidských 
vztahů. Když usednete k  deskové hře, 
třeba kooperativní, vytvoříte si společný cíl 
a tým, který spolupracuje na jeho dosažení. 
To vytváří silný pocit sounáležitosti 
a sdíleného zážitku.

Deskové hry také poskytují řadu benefitů pro 
mozek. Hraní her vyžaduje různé dovednosti – 
včetně strategického myšlení, plánování, 
rozhodování a  řešení problémů. Hráči se 
často musí zaměřit na více úkolů najednou, 
což zlepšuje kognitivní funkce mozku. Navíc 
mnoho her podporuje matematické a logické 

Večer v  pátek 27.  října se v  rámci Víkendu 
SIGů konala v  útulných mensovních 
prostorách v  CIIRC ČVUT tvůrčí dílna na 
netradiční téma „Psaní všemi smysly“. 
Přihlášených bylo nečekaných patnáct 
účastníků, což vyhlíželo velmi nadějně 
a slibovalo zajímavý a podnětný zážitek. Ve 
skutečnosti se nás nakonec sešlo komorních 
devět, což ale, jak se ukázalo, bylo tak akorát. 
Během posledních let byly společenské 
aktivity SIGu Literární tvorba opakovaně 
utlumované vlivem proticovidových opatření 
a koncentrovaly se především na každoroční 
slavnostní zakončení literární soutěže – která 
je nyní prakticky těžiště naší činnosti – a křtu 
z ní vzešlého sborníku.

Prvním úkolem dílny bylo vybrat si jeden 
z  nabízených obrázků, jímž bychom se 
nechali inspirovat k  slovesnému dílku, 
ekfrázi (verbální reprezentace vizuální 
reprezentace). Přešel jsem zátiší s ovocem, 
reprodukci obrazu stylizované krajiny 
ztvárňující dramatickou oblačnost, ranější 
kresby koordinátorky SIGu a  organizátorky 
akce Elišky, až jsem sáhl po něčem, co se 
mi zjevně nikdo nesnažil vyfouknout před 
nosem: znázornění geometrických útvarů. 
Výzva? Možná i navázání na skutečnost, že 
jsem o  pár dní dřív probíral s  patnáctiletou 
dcerou sestřiny kamarádky příklady 
domácího kola Matematické olympiády. 
Kolegyně a kolegové, kteří se chopili obrázků 

vyčtených výše, zvolili nejčastěji formu 
povídky či líčení, zazněla ovšem i báseň.

Nejsem zrovna psavec na povel, a tak jsem 
během vymezených minut složil stručnou 
říkanku:

Pohleď směle na tabuli
útvary tam rovinné
nechceš přece dostat kuli
vzdělávání toť povinné
Čtyřúhelník čtvero tvarů:
obdélník a kosodélník
čtverec taktéž lichoběžník
Kruh a šišoid? – Nemám páru…
Trojúhelník rovnostranný
geometrie jsme pány

Dalším úkolem bylo napsat text podnícený 
jednou z  vůní, s  nimiž jsme byli naslepo 
konfrontováni (aviváž s  ovocným aromatem 
a japonská mořská řasa Nori).

V  závěru byl na pořadu hmat. A  jelikož již 
zbývalo jen pár minut do konce, pouze 

jsme na sebe nechali působit objekt skrytý 
v  látkové sáčku, jejž jsme si měli osahat. 
Jednalo se o masážní míček – ježka. Možná 
symbolicky, abychom odcházeli s  pocitem, 
jak nám právě strávené dvě hodiny příjemně 
namasírovaly svaly naší kreativity.

myšlení, což je skvělý způsob, jak si udržet 
mysl v dobré kondici.

Jedním z  největších přínosů deskových her 
je rozvoj sociálních dovedností. Hraní her 
vyžaduje komunikaci, jednání s ostatními hráči, 
řešení konfliktů a respektování pravidel. Tyto 
dovednosti jsou klíčové nejen v deskoherním 
světě, ale i  v  každodenním životě. Hraní 
deskových her může pomoci lidem zlepšit své 
sociální interakce a komunikační schopnosti.

Kromě toho lze deskové hry využít i  jako 
vzdělávací nástroj. Existuje mnoho her, které 
mají vzdělávací a  historický obsah a  mohou 

pomoci hráčům rozšířit své znalosti v různých 
oblastech. Tyto hry jsou skvělým způsobem, 
jak se učit nové věci a  zároveň si užívat 
zábavu.

Celkově lze říct, že deskové hry mají pro 
lidi mnoho výhod a  přínosů. Jsou skvělým 
způsobem, jak se spojit s ostatními, trénovat 
mozek a  rozvíjet myšlení. Navíc nabízejí 
spoustu zábavy a  vzrušení. A  zřejmě proto 
jsou oblíbenou formou setkávání mensanů 
a mensanek.

Typů deskových her je mnoho. Znáte je 
všechny? mensa.click/131
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SIG Jihočeské nadané děti
Martina Novotná, Veronica Varady

V  rámci akcí naší místní skupiny jsme 
se rozhodli střídat matematicko-logické 
zaměření s  historicko-uměleckým, tvořivým 
nebo třeba vlastivědně-poznávacím, zkrátka 
taková zaměření, která jsou různorodá a baví 
nás s dětmi prozkoumávat.

V pátek 13. října se uskutečnila akce s názvem 
„Zkroťte 13 budějovických lvů!“, kde si místní 
děti vyzkoušely propojit zdánlivě jim známá 
místa s trochou historie a jihočeského slangu. 
Po úvodní pověsti o statečné jeptišce Aloisii 
jsme vyrazili do města s  mapou v  ruce 
a hledali zajímavá místa, která měla společný 
prvek  – lva. Našli jsme lva u  Samsona, lva 
na vlajce, lva na radnici ČB apod. Slangově 
zaměřené otázky děti obohatily a u některých 
jsme se opravdu zasmáli… Víte třeba vy, co je 
a k čemu se používá hapina, pikador, klubalka 
nebo třeba šorna?

Některé věci dopředu naplánovat jako 
organizátor můžete… Třeba pátek 13., 
13 hledaných objektů… Ale to, že se vám 
sejde i  13 dětí, už je hodně velká „náhoda“. 
K  tomu nás ještě velmi mile překvapil pan 
vrátný českobudějovické radnice, který si 
všiml zvídavé skupinky na radničním nádvoří 
a pozval nás v pátečních pozdně odpoledních 
hodinách do vnitřních prostor radnice 
k  prohlídce originálních soch, jejichž kopie 
jsme obdivovali na střeše pár minut předtím.

SIG Facebůk: Soutěž
Jiří Rak

Poslední víkend v říjnu SIG Facebůk pořádal 
kreativní, fyzicky převážně nenáročnou 
soutěž, již přidružil k Víkendu SIGů. Zatímco 
ostatní pořadatelé se spokojili pouze 
s několika hodinami jednoho dne, SIG Facebůk 
zvedl hozenou rukavici a využil celý nabídnutý 
časový prostor. Soutěžící měli na zadané téma 
„Jak jsem si užil/a/o Víkend SIGů“ ztvárnit své 
zážitky během víkendu nasbírané. Svá díla 
měli uložit do soutěžní krabice u  nástěnky 
SIGu Facebůk, která za tímto účelem přijela 
ze svého místa na plotě v  Horním Slavkově. 
Nástěnka byla dovezena nástěnkářem SIGu 
Facebůk Petrem Čavojským, s pomocí Magdy 
Čavojské, kterým tímto za celý SIG Facebůk 
z celého srdce děkujeme.

Výsledkem celovíkendového klání byla díla 
především z  oblasti 2D výtvarného umění 
(sochu nikdo do krabice neuložil), společně 
s  několika velmi inspirativními texty. Sešla 
se více než desítka děl, někteří autoři totiž 
zvyšovali šanci na výhru odevzdáním více 
výtvorů. V  neděli 29.  10. pokladník SIGu 
Facebůk Jiří Rak díla ohleduplně z  krabice 
vyňal, provedl jejich dokumentaci a  za 
asistence ostatních organizátorů byla díla 
vyhodnocena.

Protože konkurence byla velice vysoká 
a  díla velmi kvalitní, porota vybrala 

hned osm výherců. Těmi se stali: Adéla 
Palivcová, Jaromír Palivec, Julie Novotná, 
Jana Soukupová, Lucie Palivcová, Martina 
Novotná, Dagmar Hladíková a Petr Čavojský.

Jeden ze soutěžních/výherních textů zde 
uveřejňujeme, aby se mohli potěšit i čtenáři:

„Dnes jsem byla v  muzeu a  viděla vous od 
sumce, který se schovával pod kameny. 
Zmizela tam štika, to byla ale klika.“ (autorka: 
Adélka Palivcová) Že vyhodnocení děl 
nebylo jednoduché, protože všechna byla 
velmi vydařená, lze vidět na přiložených 
fotografiích, ale i na dalším soutěžním textu: 
„Dnes jsem byl v  muzeu a  viděl jsem tam 
příšeru, ale byl to sumec. Zmizela tam štika, 
to byla teda klika.“ (autor: Jaromír Palivec)

Všem soutěžícím děkujeme a  přejeme jim 
do života uplatnění mezi autory bestsellerů 
a rekordmany prodejů aukčních síní.

Děti mapa zaslouženě navedla 
k  českobudějovické černé Madoně, kde 
objevily poklad – tím byl, kromě drobností pro 
statečné poutníky, i  milý vzkaz od jeptišky, 
že je v životě důležité umět pozvednout hlavu 
vzhůru, poznat krásu okolí a  obohatit tak 
(nejen) svá srdce…
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Běh Jihočeských nadějí
Marta Frydrychová

Již počtvrté v  řadě se členové a  příznivci 
MS České Budějovice zúčastnili Běhu 
Jihočeských nadějí, charitativní akce, jejíž 
výtěžek putuje na podporu mladých talentů 
z  Jihočeského kraje. Přestože jsou mezi 
běžci zastoupené převážně budějovické 
sportovní kluby, mensané od těch 
nejmenších po starší ročníky se mezi nimi 
ani letos neztratili. Samozřejmě naší ambicí 
není zaběhnout ty nejlepší časy, o ty na této 
akci totiž vůbec nejde. Cílem je zdolat co 
největší počet kilometrů, protože za každý 
z  nich pošle generální partner běhu firma 
OIG Power, s.r.o., 50 Kč do Nadačního fondu 
Jihočeské naděje. Tyto peníze jsou pak do 
poslední koruny rozděleny talentovaným 
mladým Jihočechům.

A jak to na letošním běhu vypadalo? V sobotu 
23. září se na Sokolském ostrově v Českých 
Budějovicích sešlo téměř 800 účastníků, 
z  toho více než 40 v  tričku Mensa. Celková 
částka, která byla rozdělena mezi mladé 
Jihočechy byla zaokrouhlena na 300 000 Kč.

A to nejdůležitější, mezi podpořenými talenty 
byli i letos naši mladí členové.

Místní skupina nominovala Honzu 
Novorku, talentovaného muzikanta, 
několikanásobného vítěze dětské Porty 
a držitele spousty dalších ocenění za hru na 
kytaru. Dalším navrženým byl Matěj Kmínek, 
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který exceluje především v  matematicko-
logických soutěžích. Gymnázium Dačice 
nominovalo na podporu další členku Mensy 
Elišku Němcovou, vynikající skifařku, 
několikanásobnou mistryni ČR. Kromě 
jednotlivců nadační fond podporuje i oddíly, 
mezi všemi sportovními kluby obdržela 
finanční podporu na další práci s dětmi i naše 
místní skupina.

Veliké poděkování patří všem, kteří se i letos 
do běhu zapojili, a  samozřejmě Nadačnímu 
fondu Jihočeské naděje, který je naším 
dlouholetým partnerem a  jehož podpory 
mladých talentů si velmi vážíme.
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Prohlídka Nové scény

MS Jihlava pod povrchem

Petra Holubová

Miloš Hejda

V  říjnu se nám konečně podařilo navázat 
na loňskou procházku Brutalistní Prahou 
a navštívit jeden z klenotů tohoto stylu, a to 
Novou scénu Národního divadla. Věřte, že 
můj osobní přístup k  této budově prodělal 
velký vývoj od dětsky naivního: „Jak to tu 
mohli postavit?“ přes pubertálně nadnesené: 
„Ale tak proč ne.“ až po zrale dospělé: 
„Hleďme, že by Prager?“

Další krok byl učiněn během prohlídky. Poté, 
co jsme se dozvěděli, že část budovy, která 
se nachází na Národní třídě, vůbec neměla 
být Novou scénou, protože původní koncept 
počítal jen se zázemím, nikoliv s divadelním 
sálem, přišla totiž další výzva. „Zkuste se na 
budovu podívat jako na masivní skleněnou 
sochu.“

Úplně jiný pohled. Nejenže všechny budovy 
kolem piazzetty Národního divadla v zásadě 
kopírují tvar Zlaté kapličky a  byly postaveny 
právě v  době její velké rekonstrukce. 
Ale samotná budova Nové scény je 
masivně opláštěna velmi funkčně, navíc 
s  technologickým řešením z českých zdrojů, 
a to v materiálově a tržně v obtížných časech. 
Nehledě na to, že před dvěma lety byla budova 
prohlášena kulturní památkou. Asi nejsem 

Takto by se dalo jednou větou shrnout vše, co 
jsme zažili 14. října 2023 v Moravském krasu.

Ale začalo to vlastně mnohem dříve, a  to 
mým setkáním s Jirkou (čarodějem) Langem, 
nenápadným človíčkem s  velkým srdcem 
bijícím pro speleologii. Podlehl jsem jeho 
krásnému vyprávění, slovo dalo slovo 
a začali jsme plánovat exkurzi „Pod povrch“. 
Vše jsme projednali na setkání MS a  už 
stačilo jen vyrazit.

Je 8:30 a  my stojíme připraveni na Staré 
huti u  Adamova. A  už se nám začíná sypat 
náš harmonogram. Průvodce totiž vypráví 
o  zpracování železné rudy tak podmanivě, 
že ho nedokážeme přerušovat. Byl by 
mohl mluvit celé hodiny, ale my musíme na 
domluvenou prohlídku Býčí skály.

Rychlý přesun o  pár set metrů a  navléct 
holínky, na hlavu helmy s  čelovkami 
a  po zapsání do knihy vstupů mizíme 
v  nenápadných ocelových dvířkách. Tady 
se nás ujímá Vlasta Káňa a my velmi rychle 
chápeme jeho zapálení nejenom pro tuto 
jeskyni. Jeho výklad o  historii, archeologii 
a geologii je dechberoucí, a to jsem zapomněl 
zmínit výklad o  netopýrech. Ubíráme se do 
hloubi jeskyně místy po kamenech, místy 
po lýtka vodou a po žebřících nahoru i dolů. 
Zastavuje nás až limit našeho oblečení (na 
plazení blátem nejsme bohužel vybaveni). 
Pohled na hodinky nás ale stejně posílá 

směrem k  východu a  na přesun k  další 
domluvené jeskyni.

Po přejezdu do obce s  poetickým názvem 
Holštejn parkujeme u  místních speleologů 
a  vyhledáváme restauraci, neboť všichni již 
máme notný hlad. Najedeno a znovu holínky, 
helma, čelovka  – vyrážíme k  Holštejnské 
jeskyni. Tentokrát nám průvodce dělá Ing. 
Zámek. Odemknout velký visací zámek 
a  znovu do hlubin země. Tady nás čeká 
překvapení v  podobě vykopaného tunelu 
(místní říkají metro). Po pár desítkách metrů 
však vcházíme do prostoru, který nás 
ohromuje tisíci krápníky v nevelkém prostoru 
mezi sedimentem a  stropem jeskyně. 

Ani nebudu opakovat, že výklad o  práci 
speleologů v této jeskyni nás znovu ohromil.

Prohlídku zříceniny hradu Holštějn 
vynecháváme a  pospícháme k  propadu 
místního potoka do podzemí. Po této 
procházce místními lesy se vracíme zpět 
k autům a těsně před setměním se rozjíždíme 
zpět domů.

No a  jak bych náš výlet zhodnotil? Ještě 
na místě jsme si domluvili další prohlídky 
tentokrát proložené plazivkami a  návštěvou 
nižších pater. Tak příště se těším na setkání 
s dávnou minulostí opět „Pod povrchem“.

jediná, kdo změnil názor. Byla památková 
komise také na komentované prohlídce?

My jsme tu naši zakončili (po výstupu 
okázalým schodištěm ze zeleného leštěného 
kubánského mramoru) na prknech, která 
znamenají svět  – či v  tomto případě spíš 
Laternu magiku. Pak jsme si dali ještě něco 
dobrého v  místní retro-kavárně s  výhledem 
na rušnou Národní třídu. A  nad aktuálním 
katalogem Národního divadla začali 
plánovat, kdy by se Nová scéna dala navštívit 
v rámci nějaké kulturní akce.

P. S. V  rámci prohlídky došlo k  diskusi, 

připomínající strašidelně úlohy z matematiky 
pro základní školy. Kolik času a  sklářů je 
potřeba k výrobě Nové scény, která má xyz 
skleněných tvarovek, dalších xyz rezervních 
a jedna tvarovka váží cca 40 kg? Část skupiny 
stále postává před Národním divadlem, 
prohlíží budovu a počítá.
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Umělá inteligence v dopravě
Zuzana Antares Fojtíková

Na exkurze nebo přednášky pořádané 
brněnskou Mensou chodím vždycky ráda, 
a ačkoliv – nebo právě proto – že jsem zcela 
netechnického zaměření, jsem pravidelným 
návštěvníkem přednášek pořádaných 
Jirkou Rakem a  jeho domovskou firmou 
Yunex Traffic na téma řízení dopravy 
prostřednictvím různých chytrých systémů, 
včetně AI. Vysvětlení toho, jak lze napomoci 
hladkému provozu na silnicích a křižovatkách 
měst prostřednictvím počítačů a patřičného 
softwaru, je pro mě něčím jako návštěvou 
cizího tajemného světa, se kterým jinak 
nemám co do činění. Ve svém pracovním 
životě se víc zabývám zákrutami lidské duše 
a historií niterného vývoje člověka, případně 
lidstva. Porozumím hebrejským nápisům 
nebo alchymickým pojednáním, ale cvrkot 
současného moderního žití je mi španělskou 
vesnicí.

Proto jsem se nerozmýšlela, když mi 
přišla pozvánka na přednášku a  exkurzi AI 
v dopravě, kterou Yunex Traffic pořádali při 
příležitosti Dnů AI 2023. Tentokrát to byla 
veřejná akce, nikoliv specializovaná pro 
Mensu, a  měla širší, byť mírně povrchnější 
záběr. Sešlo se asi dvacet zájemců.

Nejdříve jeden z  vedoucích manažerů 
představil firmu Yunex Traffic, o  níž už 
z  předchozích exkurzí vím, že má historii 
spojenou se Siemensem, ale působí 
samostatně, spolupracuje s  Centrem 
dopravního výzkumu a  z  kancelářské 
budovy má připojení na cvičnou křižovatku 
na vyzkoušení svých systémů. Pak jsme 
se v  dalším krátkém vstupu dozvěděli 
o  povaze umělé inteligence, která vlastně 
není inteligencí, ale strojovým učením, které 
dává výsledky a  rozhoduje se na základě 
poznatků, které má uložené a  díky své 
kapacitě je umí rychle procházet i porovnat. 
O  tom může kterýkoliv člověk jenom snít  – 
protože my lidé jsme plní emocí, nebo aspoň 
sympatií a antipatií, které nám brání přistoupit 
k informacím objektivně a zpracovat je rychle.

Následovaly informace o  samotném 
inteligentním řízení dopravy. Stroj umí 
rozpoznat všechny účastníky dopravy, 
včetně cyklistů a  chodců, vymýšlí se stále 
citlivější čidla či pozorovací systémy, tzv. 
kontrolery, a  stále účinnější způsoby, jak 
zabránit případným kolizím např. vozidel 
s  chodci nebo cyklisty. Systémy se učí 
rozpoznat např. sanitku nebo hasiče a  dát 
jim pomocí semaforů a dalších výstražných 
zařízení přednost. Systémy města by měly 
být pokud možno provázané a  řiditelné na 
dálku.

Další přednášející nám přiblížil robotické 
dopravní prostředky. Provoz takových aut 
nebo autobusů v  běžné dopravě zatím 
nepovoluje zákon – podle něj musí mít každé 
auto řidiče. Robotický autobus vozí zájemce 
po brněnském výstavišti, robotická auta 
mohou jezdit jen na soukromých plochách 
a do dopravy se nesmí plést. Robotické auto 
se pohybuje samo. Umí rozpoznat člověka; 
na výstavišti prý hodně lidí zkouší, jestli 
autobus zastaví – a prostě pod něj skáčou. 
Vždycky zastaví. Nad pohybujícím se vozem 
vždy bdí někdo, kdo povolí, že se může jet. 
Vůz se řídí dopravním značením, které umí 
číst, a rozezná např. i patníky. V neznámých 
situacích se auto poleká a zastaví.

Poslední přednášející vysvětloval, jak se 
AI učí na příkladu rozeznání medvěda od 
motorky. Srovnávaly se dva parametry  – 
rychlost a  hmotnost. A  skutečně se dá 
srovnáním těchto dvou kvalit jedno od 
druhého rozlišit. Na základě analýzy toho, co 
víme, se lze mnohdy dopracovat zajímavých 
výsledků. Existuje prý nástroj, jímž můžeme 
dům vyfotit z úhlu, ze kterého jej nevidíme.

V  praktické části bylo možné navštívit 
laboratoř s  počítači a  některými zařízeními, 
která se na křižovatkách využívají. V laboratoři 
už jsem byla, tak jsem přenechala iniciativu 
těm, kdo zkušenost nemají, a  šla jsem se 
raději svézt v  robotickém autě. Překvapilo 
mě, že se někteří lidé báli do auta nastoupit, 
že se jim něco stane. Ba překvapilo mě to 
natolik, že jsem si myslela, že si dělají legraci, 
aby pobavili nás okolostojící. Robotické auto 
jezdilo po areálu firmy asi dvacetikilometrovou 
rychlostí a skutečně jej nikdo neřídil, byť na 
místě řidiče seděl člověk, který za provoz 
zodpovídal. Auto jezdilo plynule, dokonce se 
podařilo i kličkování mezi kužely.

Celý odpolední program byl zajímavý. Nikde 
jinde bych se k  podobným informacím 
nedostala, proto jsem ráda, že Mensa 
takovou akci pořádá.
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Eclipsed: A summary of the IBD meeting in Dallas
Björn Liljeqvist, předseda Mensy International. Přetištěno z Mensa World Journal, číslo 132, 1/2024.

Saturday, October 14, midday. A  shade was 
cast upon the International Board of Directors, 
the IBD. It was the moon passing in front of the 
sun, making us all drop everything we were 
doing, leave the meeting room and walk out 
to the parking lot to watch a  stellar spectacle 
unfold above our heads.

“Can this not wait”, I  thought to myself, ”we’re 
not finished…”. But celestial bodies wait for 
nobody; of course we were finished. Once the 
meeting resumed after our ecliptic lunch break, 
it was already time for the next item on the 
busy agenda. How else do you run a meeting 
on time? The chairman often has to interrupt 
people, tell them their time is up and to yield 
the floor to the next person on the electronic list 
of speakers. We are on a clock with decisions 
to be made. 50 people around a big table the 
shape of a horseshoe, deliberating for two and 
a half days. If we can achieve a fraction of the 
discussions we want, that is a success.

Linguistic and cultural differences create 
a unique blend of obstacles and opportunities. 
Yet it is always stimulating and invigorating 
and a way for the federation of Mensa to come 
together as one and plot the path ahead.

Do read the minutes on the website which 
include summaries of all presentations and 
discussions.

We were served presentations on, to name 
a  few, the vital provisional Mensa Indonesia, 
the Mensa News Team and their channel on 
Workplace, the Constitution Review process, 
Mensa Germany’s  regional organisation and 
the Mensa Foundation, mixed with small-group 
discussions on national Mensa challenges 
and successes, member rights and volunteer 
awards.

The social program arranged by American 
Mensa was a  welcome balance to the busy 
workdays. I  particularly liked the visit to the 
Texas State Fair, complete with corn dogs and 
alligator jerky.

Summary of decisions 
made
 Next IBD. The 2024 IBD meeting will be in 

Perth, Australia. The 2025 meeting will be 

in Germany and the 2026 meeting will be 
somewhere in Europe to be decided later.

 GLAM. The inaugural Gathering of Latin 
American Mensas will take place, with some 
sponsoring from Mensa International. Host 
group: Mensa Brazil. Place: Rio de Janeiro. 
The goal is to kick-start what may become 
a recurring event just like the EMAG and AMG in 
Europe and the Asia-Pacific region.

 Expulsions clarification. The IBD has 
clarified that local groups (or SIGs etc) cannot 
expel members from Mensa. Any such 
action does not carry over to the national or 
international level. Only national boards (or 
assemblies, depending on what the national 
rules dictate) can expel someone from Mensa 
altogether. Furthermore, expelled members are 
expressly forbidden from visiting Mensa events 
even as guests accompanying a member.

 Unofficial groups on social media. It was 
decided that Mensa International, MI, should 
address the problem of members who use the 
“Mensa” name without permission in groups 
on e.g. Facebook. This is very difficult to police 
in practice, because FB does not always hand 
over control of groups just because we ask, 
partly because our trademark is not owned by 
a single entity. There are, however, things that 
MI can do internally as well.

 DIM Sum. The fee for Direct International 
Membership was increased by 50% to £30, 
from £20. Interestingly, the motion was initially 
set at £25, but following discussion this was 
amended by majority vote to £30. This is 
a nominal sum that can be lowered depending 
on the economic status of a country.

 Trademark unification. There is an 
agreement between American Mensa, British 
Mensa and Mensa International, to move 
towards uniting the rights to the trademark 
“Mensa” internationally under a  single entity. 
Right now, the rights are split up between 
MI and a  few national groups, for historical 
reasons, so no single entity can decide to use 
the Mensa name on a global level, for example 
in licensing deals. This split makes it harder 
both to effectively police illicit use of the Mensa 
brand, and to sign lucrative licensing deals with 
appropriate businesses (think games, puzzle 
books etc). The memorandum of understanding 
has already been in place for a  few years, 
but this was the first time the IBD formally 
expressed an opinion on the subject, thanks to 
a supportive motion from Mensa Germany.

 Adaptive testing. £85,000 was allocated for 
the project of norming the new adaptive online 
IQ test that will be offered to national Mensas. It 
is now being normed on a British population, but 
will offer a more convenient and sustainable way 
to test candidates for membership, compared 
to the pen and paper tests which have been the 
standard since Mensa testing began.

 Paying for delegates. From now on, IBD 
delegates will be required to participate 
throughout the year by voting on electronic 
ballots, in order to receive full reimbursement 
for travelling to the IBD meeting. The three days 
in October are important – but only a part of the 
actual work, with motions being debated and 
voted on also between meetings. The national 

Mensas are ultimately responsible for the 
conduct of their representative.

 Minimum per-member fee. National Mensas 
pay 7% of their membership income to MI, and 
this is how MI funds its operations, including 
the office staff, trademark lawyers and the IBD 
meetings. Starting next year, however, a “floor” 
is added to the calculation so that the payment 
to MI starts at 7% of the DIM fee, around £2. To 
most groups this makes no difference – but it 
does impose a burden on national Mensas with 
a fee that is lower than the global median. Also, 
those who offer free memberships for whatever 
reasons, e. g. to children.

A reflection on value for 
money
The last points were hotly debated, but 
the majority voted in favour. Every group is 
supposed to contribute their fair share, and the 
IBD has to decide what that means. The groups 
with the highest dues and the most members 
subsidise, to some extent, the smaller groups 
and their participation on the IBD. Voting 
strength is based on the number of members, 
so from that perspective it makes sense to have 
a  minimum amount per member. At the same 
time, a negligible amount in a wealthy country 
can be a cost to reckon with in another.

In any case, it was a discussion the IBD needed 
to have. Making something more expensive has 
its risks. Nonetheless, the more we become 
invested in something, the more we want to 
make it worth it. Along those lines, I  felt there 
was a  subtle change of attitude developing at 
this meeting, summed up in the question: “How 
do we make sure our members get more value 
for this money?”

How indeed! The challenges to Mensa in the 
years ahead require solutions at the international 
level: adaptive IQ testing, easy member 
verification and quality online communities, 
international PR, leveraging the brand, charity 
and fundraising, advocacy for giftedness etc.

That last topic is dear to me. Yes, Mensa must 
steer clear of politics and avoid jumping on 
whatever bandwagon is the current thing. One 
cause is not like the others, though, for it is 
plainly stated in our own Constitution of Mensa: 
intelligence should be used for the benefit of 
humanity. Intelligence is real. We should go out, 
find it and make the very most of it. This needs 
to be said, so let Mensa say it loudly in the years 
to come.

Final note
There is an election this year and I look forward 
to handing over the chairman’s  gavel to my 
successor, whoever he or she may be. My work 
is not quite done yet, but Dallas was my last IBD 
meeting as chairman. Since I first joined the IBD 
as a  regular delegate in 2007, there has been 
an evolution in how we do business, and how 
we think of Mensa International. Broader issues 
have come into focus. The organisation is not 
complacent, but rather impatient and eager to 
grow and realise its potential. To have played 
a part in this has been a dear privilege.
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From your ExComm: From the Director of Development

Mensa International Poetry Competition 2023 Results

Eivind Olsen. Přetištěno z Mensa World Journal, číslo 131, 12/2023.

Přetištěno z Mensa World Journal, číslo 131, 12/2023.

It has been some hectic months since I was 
instated as Director of Development in the 
middle of the summer - a time when many are 
away on vacation and/or would rather be out 
in the sun instead.

And just as people start getting back online it 
is time to prepare for the annual IBD meeting, 
which is being held in the USA this year 
(Dallas, Texas). As you know, there was – and 
is  – a  global pandemic (and that effect isn’t 
completely gone yet). There are wars going 
on. In general, the world could be doing 
better. The world is changing, and we must 
change with it.

As someone has said once or twice before: 
“Improvise, adapt, and overcome.” – at least 
if we want to avoid going the way of the 
dinosaurs. Development requires us to find 
out what works and what doesn’t. It requires 
us to be able to identify the obstacles, we must 
be able to adapt to changes, and we need to 

I am delighted to report that the Mensa World 
Journal International Poetry Competition 
2023 has again been an outstanding success! 
Congratulations to all members for their fine 
entries! The theme this year was Loud! – as was 
the International PhotoCup Competition’s.

Entries came from more than twenty-four 
countries and all entries were graded and 
processed into a  shortlist of twenty by the 
original judging team of Mensan Claire Turton, 
publishing company executive Cassandra 
McLeod, Mensan and businessman Peter 
Tankard, and me, Kate Nacard. Many long 
hours were spent in processing the shortlist for 
the International Judging Panel. Thank you to 
everyone for your not inconsiderable time and 
effort!

seize the good opportunities in a  safe and 
responsible manner. What worked 20 years 
ago might not work today. And what worked 
in one country might have the opposite effect 
in another country. Some countries see good 
growth, while others are in decline.

That being said, we are seeing an increase 
in members and are now around 150,000 
members all over the globe. That’s  a  high 
number, and something we should be able to 
use as leverage on an international scale! On 
a somewhat smaller scale, but still important: 
recently a  new IBD motion was approved 
which revised the policy for Emerging, 
Provisional National and Full National Mensa 
groups, and one effect of this was that 
several Emerging Mensas were upgraded 
to Provisional National Mensas: Indonesia, 
Luxembourg, North Macedonia, Pakistan, 
and The Philippines. They will have some time 
to fully qualify for that classification, and I’m 
hopeful we’ll get there!

Since we want to keep growing, we’ll need 
to find ways to make this happen. There 
are several areas we could focus on to get 
a healthy, sustainable growth:

Advertising. We need to be known, people 
need to be aware of us. We should probably 
not do a 30-second Super Bowl commercial, 
at least not yet – unless someone connects us 
with the right benefactor.

Testing. Due to the way Mensa is built we 
require new members to take one of several 
intelligence tests. In several countries there 
are no inexpensive and easily accessible ways 
of getting tested. And it’s  normally not as 
simple as hopping on a plane and then shout: 
“Come here to get tested!” in a town square. 
Countries can also have laws restricting who 
can conduct testing. I  don’t want anyone to 
be imprisoned just for not checking the rules 
in advance.

Recruitment. We want to turn non-members 
into members. Most of the time this happens 
after they have attended one of our testing 

sessions, but there are also many people 
joining based on tests taken elsewhere.

Retention. We have several countries that are 
very good at keeping their members around, 
year after year. This works for a  while but 
it’s  not sustainable if there’s  not also new 
recruits coming in.

Licensing deals and sponsorships could also 
give us monetary growth which we could then 
use for our other purposes. A licensing deal is 
a means to an end, and not the ultimate goal.

There are ongoing initiatives to conduct 
testing in new countries with the help from 
neighbouring Mensa countries. This requires 
planning, volunteers need to have time for it, 
etc. We can’t just say “Be fruitful, and multiply!” 
and hope it turns out well – so we are working on 
a framework for how to do this in a responsible 
manner. Some of the groundwork we need to 
do might be considered boring, but it’s  still 
important to have a  good online presence, 
good-looking and functional web pages, and 
reliable e-mail communication, so work is 
being done on those as well.

Mensa Norway has provided a  free online 
intelligence test for some time now, and 
while it can’t be used as an entrance test to 
become a  member it can be used to bring 
some attention to us. It has over 2 million 
users every year – or around 6100 users every 
day! While the test itself is language neutral, 
the test instructions are not. Work is underway 
to expand it with support for more languages, 
and thanks to help from volunteers, it now has 
been translated into more languages.

Speaking of tests, there is also a  project to 
develop an adaptive intelligence test. I’m 
looking forward to being able to use this 
for development of new Mensa countries! 
Contact me if you have something you’d like 
to ask about or discuss, but I  can’t promise 
everything will happen  – we don’t have 
unlimited time and resources. At the end of 
the day we are all volunteers, so let’s  help 
each other out!

The International Judging Panel who was asked 
to rank the top three of the shortlist of thirty was 
unanimous in its selection. 1st place: Christina 
Lishen (USA); 2nd place: Gudrun Holtmanns 
(Germany); 3rd place: Melanie Bell (UK)

The Winning Poem: 
Nightsong 
by Christina Lishen (USA)
Blue, green, sun-bleached gold;
shades of my memory stained
with streaks of copper and rust.
Breathless cicada-shrill afternoons
fade into sage-scented summer nights.
I cover myself with a blanket of stars,
Sleeping rough beneath acacia and ironwood.

The desert wakes at dusk;
Soft breezes blow as a brief caress,
Fading and returning unexpectedly
Lingering like a love long past.
Sere grasses rustle, timid creatures search
fiercely for survival.

Night birds twist against the sky;
Dancing shadows in the dark light
that hangs between earth and evening.
Leather-winged bats dart faster than the eye
can follow and an owl calls…
just there.

Close your eyes. Breathe
mesquite smoke from a smoldering fire.
The rising heat shivers through leaves overhead.
Stillness settles with the rise of the moon
and silver washes the land;
whispering silent in the night.



| 38 |

Členové Dětské Mensy 
na mistrovství světa v Kazachstánu
Hana Kotinová, redakčně kráceno, plná verze: mensa.click/143

Ve středu 14.  června mi přichází přes 
WhatsApp zpráva, že konečně dojde na 
plánované MS juniorů v  Toguz kumalaku, 
které původně mělo být už na podzim 2020. 
Prý – přivezte čtyři juniory pod 18, všechno 
hradíme.

Kazašských mistrovství máme za sebou 
několik, i  s  účastí našich juniorů. Jenže 
dřívější junioři už nesplňují věkové kritérium. 
Nakonec oslovuji celou Dětskou Mensu 
a  zájemci se začínají hlásit. Je jich naštěstí 
tak akorát – ani stovky, ale ani to nezůstalo 
bez odezvy. Bude to vlastně první výprava, 
kde budeme vybírat, kdo pojede – vymýšlíme 
tedy nominační turnaj, který se nakonec 
uskutečňuje 15. července a po kterém máme 
vybrané naše účastníky  – Matěje, Vaška, 
Huga a Elen.

Mezitím dostávám detailnější informace 
k  mistrovství  – byť zatím jen v  kazaštině 
(překlad celých 5 stran je docela výzva). 
Posílám organizátorům informace o  týmu, 
zjišťuji informace, které potřebuji, vylepšuji 
server, zapisuji a  komentuji partie a  čas 
plyne. Asi v  půlce srpna přichází video 
z  tiskové konference. Říká se tam, že 
soutěže se bude účastnit 100 zahraničních 
účastníků a  200 domácích účastníků. Ve 
whatsappové skupině se sem tam objeví 
omluva organizátorů, že ještě nemohou 
kupovat letenky.

Jenže je už týden před odletem a letenky stále 
nemáme. Začíná to být docela adrenalin. Co 
když letenek už nebude dost? Co budou jako 
dělat? No jsem napnutá jak kšandy. Z našeho 
týmu mají letenky jen dvě doprovodné 
osoby, ještě celkem za levný peníz. A  my 
jsme hodně nervózní. Nakonec mi píše jeden 
z  organizátorů, Serik. Bez ohledu na to, že 

mohou letenky kupovat na poslední chvíli, 
mají tvrdý finanční limit, takže máme velké 
štěstí, že vůbec ještě jsou nějaké, se kterými 
se do toho limitu vejdeme. Ve 4 odpoledne 
máme provedenou rezervaci, píšu instrukce 
týmu a v 9 večer mi Serik posílá letenky.

Ráno se scházíme na letišti, v  8 naposledy 
zamáváme rodičům a letíme. Jsme v krásném 
letadle s obrazovkami pro každou sedačku, 
a tak toho využíváme. V Turecku při přestupu 
čekáme ne úplně příjemných 7 hodin. 
Zabereme jednu sekci sedaček a celou dobu 
na stejném místě střídavě odpočíváme se 
sluchátky na uších, střídavě trénujeme a taky 
rozehráváme zápas o  starší kategorii. Kluci 
jsou totiž tři, ale ve své kategorii mohou být 
jen dva – jeden z nich tedy musí hrát ve starší 
kategorii. Přijde mi nejlepší maximalizovat 
možnosti na celkové dobré umístění týmu 
tím, že odehrají vzájemné zápasy a do 
kategorie pro starší půjde ten nejhorší z nich, 
což je všemi přijato. Odehrajeme nakonec 
dva zápasy a před závěrečným, který už na 
letišti nestíháme, se Vašek dobrovolně hlásí. 
Palec nahoru.

Přistáváme v Almatě, vyzvedáváme 
zavazadla a  u  východu na nás čeká Lina 
z  organizačního týmu, fotí si nás s  vlajkou 
(stejně jako všechny týmy před námi i  po 

nás) a pak nás posadí do autobusu. Čekáme 
ještě na jeden tým. V Almatě svítá a většina 
účastníků v autobusu usíná.

Dorazíme do hotelu, ale protože před chvílí 
odjela velká výprava z  Číny, ne všechny 
pokoje jsou připravené. Nejdřív tedy jdeme 
na snídani. Lina do sebe hodí jen vajíčka 
a  trošku čaje a  zase jede pro někoho na 
letiště (mimo jiné i  pro našeho posledního 
člena). Když dorazí zpátky, chybějící pokoj 
je mezitím naštěstí připravený. Po obědě 
vyrážíme společně s  Turky a  Rumuny 
rozměnit peníze a koupit vodu. Nastudovali, 
kam jít, takže se s radostí přidáváme. V pět 
je schůze a mám to tak akorát, abych vyřídila 
týmové formality  – tj. odevzdala přihlášky, 
pasy ke kontrole, nástupní lístky do letadla…

První den soutěží nás čekají dva herní bloky 
a  slavnostní zahájení. Odjíždíme zelenými 
autobusy do tenisového klubu, kde už 
jsou připravené čtyři řady stolů, každá 
jinak dlouhá podle počtu účastníků dané 
kategorie. Všichni se usazují a začíná se hrát.

Po třetím kole se jede na oběd. Kuřecí 
polévka, pálivý zeleninový salát a  rýže 
s mrkví a kousky hovězího masa. A ve všem 
spousta oleje, takže o  něm všichni vtipkují. 
Po návratu do hrací haly nás čeká slavnostní 
zahájení.
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Týmy jsou seřazeny do řady, drží vlajky, a jak 
se to tak všechno chystá a  je tam několik 
televizních stanic, jedni reportéři najednou 
začnou zpovídat můj tým. No však jsem 
říkala, že budou v televizi. O něco později jiní 
reportéři vyzpovídají i mě…

Během zahájení zpívá vítěz kazašské verze 
soutěže Voice, potom sponzoři a jiné důležité 
osoby zahrají první tah a  pak už se může 
hrát další kolo. Kluci mají po prvním dnu 
3 body, Elen 2. Několik účastníků nakonec 
nedorazilo, a  tak se občas podaří bod 
zdarma. Rozhodčí jsou ale přísní, a kdo nemá 
soupeře, musí čekat, než soupeři dojde čas 
na hodinách. Takže 20 minut nuda.

Večer v  hotelu řeším pracovní věci a  po 
večeři vytahuji svoje hry a bavím jimi spoustu 
lidí. Nakonec diskutujeme s  kolumbijským 
trenérem o  výuce matematiky ve školách 
a  domlouváme si na další den hudební 
session.

Druhý herní den se hrají jen dvě kola 
dopoledne. Matěj končí turnaj se třemi body, 
ostatní mají 4. Za mě skvělé a nějak tak jsem 
očekávala, že to dopadne. Na odpoledne 
je naplánovaný výlet. Nicméně celý den je 
zataženo, během dopoledne prší, a  tak je 
nakonec výlet do hor zrušen a místo toho se 
jde do dvou muzeí.

Návštěva muzea hudebních nástrojů děti moc 
nenadchla, do druhého nechtějí, a  protože 
zelený bazar je za rohem, oddělujeme se 
od skupiny a jdeme radši nakupovat. Učíme 
se smlouvat a  užijeme si s  tím spoustu 
legrace. Na chvíli se oddělím a  hledám 
sekci s národními produkty, abych si koupila 
dombru, dvoustrunnou kazašskou kytaru.

Bazar zavírá a my řešíme, jak se dostaneme 
domů. Zkoušíme zjistit od místních, jestli 
směrem k  našemu hotelu jede nějaký 
autobus bez přestupování. Každý říká 
něco jiného, ale v  kombinaci s  mapami na 
zastávkách a online informacemi se nakonec 
dostáváme na správnou zastávku a  do 
správného autobusu.

Před hotelem nás potká Maxat  – a  protože 
vím, že umí hrát, nechávám ho dombru 
vyzkoušet. Naladí ji a  hned jde do jídelny, 
hraje a  zpívá a  celá jídelna se dobře baví. 
Po večeři vezmu na recepci všechny hry 
a hudební nástroje, co mám s sebou, a kdo 
umí, ten hraje. Krásný večer.

Další den nás čeká Blitz. Účastníků je hodně 
a  množství je vyřešeno tím, že každé kolo 
nejdřív hrají kluci a potom holky. Odpoledne 
se o  sebe děti musí postarat samy, oběd 
je oddělený. Nás, dospělé reprezentanty 
jednotlivých zemí, odvážejí na oběd kamsi 
daleko do centra Almaty, junioři jedou na 
obvyklé místo. Nás čeká konference  – no 
prostě takový přátelský pokec s  nejvyšším 
představitelem Toguzové federace. Ukazuji 
tam svoje poslední dvě díla  – bestemshe 
banner a toguzová pravidla ve formě písničky. 
Obojí se líbí. Jenže to taky znamená, že 
mám velký úkol  – vytvořit nahrávku. (Budu 
tedy muset sebrat odvahu a napsat autorovi 

melodie, Pokáčovi.) V  podstatě jediný bod, 
který se týkal Toguzu, bylo mé zvolení do 
funkce viceprezidenta světové Toguzové 
federace. Takže federace těš se, máme 
v úmyslu diskutovat o spoustě věcí.

Přichází poslední den, mladších je hodně, 
a  tak hrají o  kolo víc. Když se dohraje, 
jede se na oběd, po obědě je už jenom 
vyhlášení. Dole jsou připravené tři řady 
židlí. Radši bych šla nahoru, dole bude asi 
pěkný rachot a  to já nemám ráda. Nicméně 
tak trošku tušíc, že bych mohla být jedním 
z  těch, kteří budou předávat medaile, když 
jsem teď ten viceprezident, radši zůstávám 
dole. A  dobře dělám. Opravdu mě volají 
na předávání medailí dívčího Blitzu. Po 
oznámení nejlepších hráčů se koná předávání 
památečních medailí. Poslední možnost se 
vyfotit a hurá do hotelu.

Po večeři je turnaj v  jedné z  jakutských her. 
Dělám tam překladatele a vyhlašuji výsledky. 
Získali jsme dvakrát třetí místo a  jednou 
druhé. Odměnou je jedna souprava tyček, 
se kterými se hrálo. Jelikož je chtějí všichni, 
tak si říkáme, že by si o ně měli dát zápas. 
Nejlépe v Toguzu…

Cesta zpět byla bez problému, krátce po 
šesté večer přistáváme v  Praze. Poslední 
fotky a rozchod domů. A za dva roky určitě 
chceme ze druhého juniorského mistrovství 
dovézt medaili!
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Umíte počítat?
Hana Kotinová

Tento příběh začíná v  podstatě už před 
mnoha lety. Je rok 2004, já jsem v Anglii na 
Olympiádě duševních sportů a účastním se 
čehosi, co se nazývá Mental Calculation. 
Česky počítání zpaměti. Dostali jsme papír 
se spoustou příkladů a  naším úkolem bylo 
zapsat výsledky. Pouze výsledky a  nic 
jiného. Tedy žádné mezivýpočty. Byli tací, 
kteří to spočítali vše a  odevzdali před 
časovým limitem. Vím, že jsem spočítala 
pár jednodušších příkladů. A  přišlo mi to 
zajímavé. Jenže zase to byla jedna z  těch 
extrémních soutěží, na které má chuť jeden 
člověk z deseti milionů…

O  skoro 20 let později, v  únoru 2023 
se účastním této soutěže znovu. Opět 
součást anglické MSO, jen je to tentokrát 
online. Google formulář, na který máme 12 
minut, obsahuje určitě víc než 50 příkladů. 
Obodovaných jedním až deseti body. Ten 
desetibodový je jeden, 56 * 56 * 56 * 56 * 56 
* 56. To počítat určitě nebudu :-) Ani do 88 
* 88 * 88 se mi nechce. Ale poměrně slušné 
množství těch málobodových zvládám. 
Soutěží nás asi 46, končím asi 37., a  26 
postupuje do semifinále.

Mám plán. Příští rok se chci dostat do 
semifinále. Stačí trošku trénovat. Stačí 
pravidelně používat jednu českou specialitu. 
ABAKU! Takže odteď (26.  2.  2023) budu 
hrát každý den jednu partii a uvidíme. Jenže 
člověk míní a  práce mění… je květen, a  já 
mám za sebou partií asi tak 10.

Současně s mojí účastí na Mental Calculation 
v rámci zimní části MSO důkladněji zkoumám 
informace o  soutěži pro juniory. A  říkám si, 
jak by asi uspěly děti řekněme z prvních pěti 
míst naší Abaku ligy? Nejspíš o dost lépe než 
já. A tak se pouštím do akce. Cíl je vzít vítěze 
Abaku ligy na Junior Mental Calculation 
World Championship, který se koná na 
přelomu září a října v Německu. Povedlo se.

Odjezd je naplánován autobusem na 
10:30. Scházíme se po desáté na Florenci 
a  nasedáme. Do Bielefeldu přijíždíme 
okolo půl desáté večer. Podobně jako 
v  Kazachstánu máme poslat nějakou fotku 
z  příjezdu s  vlajkou, kterou naštěstí stále 
mám v batohu.

Ráno je od osmi hodin registrace a  moje 
snaha je být tam hned od začátku. Z hotelu 
na gymnázium je to necelá půlhodinka 
pěšky. Pár účastníků už tam je a  za chvíli 
už se zdravíme i  s  hlavní organizátorkou. 
Na registraci dostáváme tašku, tričko, 
bloky a  tužky. Trénink mě zajímá, a  tak 
doufám, že bude přístupný i  pro doprovod. 
Nakonec nejsem sama. Náš školitel je Daniel 
Timms z  Anglie. Sčítáním a  odčítáním jsou 
si všichni jistí, takže to úplně přeskočíme 
a  trénink  začínáme násobením. Tohle jsem 
si aspoň stihla přečíst, takže trošku vím. 
Pokračujeme kalendářními daty. Tedy řekni, 
kdy jsi se narodil, a já ti řeknu, co to bylo za 

den týdne. Zajímavě strávené dopoledne. 
Junioři mají možnost oběda a  já zatím 
vyrážím sehnat zásoby pití.

Na odpolední seminář tak přicházím o něco 
později. Probírají se zlomky a převod jednotek 
a  díky nepřítomnosti na začátku se vůbec 
nechytám. Následují druhé mocniny. Ty nám 
jdou docela dobře. Máme zadané číslo, třeba 
100 na druhou, a to máme rozložit na součet 
maximálně čtyř druhých mocnin. Většinou 
je víc možností, ostatní týmy obvykle mají 
aspoň 4, my jsme rádi, když najdeme jednu, 
ale baví nás to. Tím odpolední trénink končí. 
Všichni jsou zváni na večeři u Wanga.

Druhý den začneme třetími mocninami. 
Po obědě trénujeme hectoc, protože po 
skončení odpoledního tréninku v  tom bude 
soutěž pro všechny. Náhodně vybereme 
6 číslic, postavíme je za sebe a  mezi ně 
máme přidat libovolná znaménka tak, aby 
výsledek byl 100. Řekněme, že máme číslice 
821234. Jak se z nich udělá stovka? Naprosto 
jednoduše. 8x21 je 168, 2x34 je 68, takže 
8x21  – 2x34 = 100. Na Hectocovou soutěž 
dostáváme papír s 80 sadami číslic a 25 minut 
času. Zvládám vyřešit asi 15. Opět můžeme 
jít na večeři k  Wangovi, ale kluci by radši 
pizzu. Když dorazíme do hotelu, ťuká na nás 
recepční, že potřebují, abychom se přesunuli 
do jiného pokoje. Prý nám za tuto laskavost 
dají snídani zdarma. No, proč ne. :-)

V  parku, kde bude soutěž, máme být 
v  8 ráno. Takže se snažíme jít brzo spát. 
Stejně ale musím řešit spoustu pracovních 
věcí, části se věnuju večer, části ráno. 
Zatímco jsou soutěžící pozváni dovnitř, já si 
venku rozkládám Abaku a  většinu soutěže 
někomu ukazuji, co se dá s Abaku dělat.

Soutěž je skončena. Výsledky budou večer, 
ale my bohužel na vyhlášení nebudeme. 
Snad příště. Takže se pomalu loučíme. 
Máme trošku času, a tak se ještě procházíme 
městem. V  turistickém informačním centru 
je zajímavý robot, který nás na delší dobu 
zabaví. Domů se dostáváme v  pozdních 
nočních hodinách. Diplomy za účast 
dostávám o pár dní později přes WhatsApp. 
Jsme trošku jiná liga, ale i tak to stálo za to.
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Řešení najdete na mensa.click/bystr17

Občasné poznámky čtenářovy. Střípky z  knih. Sbírané s  radostí 
z  objevování. Psané do  diáře s  nadějí, že nebudou zapomenuty. 
Po léta zastrčené, zaprášené a pak… objevované znovu.

Hod knižní perlou Máte také 
své perličky? 

Napište mi a podělte se. 
petra.holubova@mensa.cz

Petra Holubová

Zkoušet nové věci je jediný způsob, jak toho 
v životě zažít víc než dosud.

Barbora Šťastná, Jak jsem sebral odvahu

Nemůžeš bojovat s vlky u dveří, když máš co 
dělat se lvem v obýváku.

C. J. Tudor, Kříďák

„Je to pane trápení. Já musím co chvíli 
zahánět kluky, aby neškádlili mého psa.“ 
„To já musím zahánět psy, aby nehonili moji 
kočku.“ „A já musím střílet na zahradě kočky, 
aby mně nehonili ptáčky.“ „A já musím střílet 
ptáčky, aby mně nesežrali třešně.“

Čapek Karel, Bajky a podpovídky

„Kdyby bylo po mém,“ pravil Skuž rozhořčeně, 
„dal bych každého blázna, který pokřikuje 
‚Veselé Vánoce‘, hodit do jeho vánočního 
pudinku a navrch bych ještě zapíchl větvičku 
cesmíny.“

Charles Dickens, Vánoční koleda

Léto už bylo nadobro to tam. Jako vzpomínka, 
kterou už si nikdo neumí pořádně vybavit.

Haruki Murakami, Hon na ovci

Pokud máte důvod, kvůli kterému jste ochotná 
čekat, pak je pro vás důležité zůstat naživu.

Wu MIng-Yi, Muž s fazetovýma očima

Kdo dobře zná sám sebe, nebojí se jiných.
Alice Kraemerová, Minimum z Japonska

Jeden starý rybář mi kdysi řekl: „Ten, kdo se 
moře nebojí, se brzy utopí, protože se vydá na 
cestu v den, kdy neměl vyplout.“ Ale my, co 
se moře bojíme, jdeme ke dnu jenom občas.

James Clavell, Shogun

Člověka poněkud zaskočí, když zjistí, že 
místo, kam chtěl utéct, se v  ničem neliší 
od místa, z  kterého utekl. Že ta uvězněnost 
nespočívala v místě, ale v úhlu pohledu.

Matt Haig, Půlnoční knihovna

Je to zvláštní, člověk tak dychtivě hledá 
uspokojení, naplnění, úplnost, a přitom si to 
všechno dávno nosí v sobě.

Michaela Klevisová, Drak spí

Petra Holubová

Téma kvízu je součástí luštění.
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Řádková inzerce
Šachový klub Bohnice přijímá nové členy, dospělé 
i mládež. Vedeme kroužky pro děti. Pro veřejnost 
pořádáme Vánoční rapid turnaj 21. prosince 2023 
od 17:30 hodin v DDM Praha 8, Dolákova 537/26. 
Na turnaj je nutné se předem  přihlásit na telefonním 
čísle 602 286 410 nebo 737 264 887.

Věděli jste, že řádková inzerce 
pro členy Mensy Česko je zdarma 

a výhodný reklamní čtvereček 
jen za 300 Kč?

Informace o dalších možnostech 
inzerce a kompletní ceník najdete 

na webu 
casopis.mensa.cz

Jaroslav Menčík

Na dotek 
Z podzimu přes zimu do jara plyne čas
Budoucnost z minula chtěla by brát i krást
Skutečnost uniká Sen mě má raději?
Do kamen na plamen dívám se s nadějí
Smrku i švestky kmen mění se na popel
V prach se jen obrátit není nic co bych chtěl
Povstat zas k životu jak Benu Fénix snad
Na hravost radost i dravost [sic!] více dbát
Souhrou a souzněním mocí slov uměním
Smyslně vášnivým lékem na běsnění
Bouřlivý nepokoj zkrotit ne potlačit
Vyrovnanost možná na dotek přikráčí

Jiřina Škrlíková

Život 
Dostat se nad mraky, kde nejsou už ptáci, 
vidět tu záři, ten svět, kde vykvet první květ. 

Zažít ten okamžik kdy padá rosa z květu, 
kolik nás to stojí času? 

Myšlenky, starosti jsou v nás, 
nevidíme zas. Nečteme mezi řádky,
šediví nám vlásky, přibydou nám vrásky, 
nemoc a stáří nás neminou, 
zůstaneme pouhou vzpomínkou. 

Jaroslav Menčík

Hvězda blízká vzdálená
Cituplné touhy struny
rozechvívá melodicky
dáma jež tak čistě umí
vyzařovat z nitra vždycky
květy rtů a třpytem očí
rozkvetlá a harmonická
něžnou krásu – a můj zločin
přízeň její chtít si získat
jak Bajaja v utajení
možná jako Honza hloupý
budiž kuráž – ta se cení
nelze za ni nic však koupit
spoután přece bez okovů
stylem syna z rodu komet
blížím se zas mizím znovu
hvězdě blízké vzdálené hned

Prostějovský Bowling Ladislav Frankl

IG Literární tvorba
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KNIHA DO KAŽDÉ RODINY

Pro zvídavé  dospělé 
i  tom, jak moc je
důležité starat se o sebe 
a také o pomocníky 
v našich střevech.

S autogramem na přání 
pouze v dobročinném 
e-shopu VedleSebe.cz.

Kurz na téma „Břišani“ 
najdete na Naučmese.cz.

www.Brisani.cz

PhDr. Dagmar Jílková
psycholožka 

Nabízím služby v oblasti 
psychologického poradenství pro 
jednotlivce i firmy. Bližší informace 

najdete na www.psychologieprovas.cz.

Kontakt: 
jilkova.dag@seznam.cz, 

603 435 310, 603 250 450

INZERCE

foto: Čestmír Kalus
Lezení v Ostravě
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